

សេចក្តីបន្ថែម

ប្រវត្តិសង្ខេបនៃព្រះពុទ្ធសាសនា

១- ប្រទេសឥណ្ឌា

ព្រឹត្តិការណ៍ដ៏ធំមួយក្នុងប្រវត្តិជំនឿសាសនា ដែលគួរកត់សម្គាល់ បានកើតឡើង នៅពេលដែល «ពន្លឺអាស៊ីទ្វីប» ចាប់មានរស្មីភ្លឺចេះត្រចង់ នៅក្នុងភូមិភាគកណ្តាលនៃប្រទេសឥណ្ឌា។ បើនិយាយម្យ៉ាងទៀតគឺ នៅពេលនោះមហាប្រាជ្ញាញាណ និងមហាករុណាអាសូរនៃព្រះពុទ្ធបានចាប់ផ្តើម ផុសចេញឡើង បណ្តុះបណ្តាល ទាក់ទាញចិត្តមនុស្សលោកជាបន្តបន្ទាប់រាប់សតវត្សរ៍រហូតមកទល់សព្វថ្ងៃនេះ។

ព្រះពុទ្ធភោគម ដែលពុទ្ធសាសនិកទាំងឡាយស្គាល់ព្រះអង្គក្នុងព្រះនាមថា ព្រះសក្យមុនី ព្រះអង្គជា «អ្នកប្រាជ្ញបណ្ឌិតក្នុងកុលសម្ព័ន្ធសក្យ» ព្រះអង្គទ្រង់បានចាកចោលព្រះរាជដំណាក់ ប្រែភេទជាស្នូម ហើយបោះជំហានឈានឆ្ពោះទៅទិសខាងត្បូងនៃមគធ្រគរ។ តាមការស្មានយល់នៃជនទាំងឡាយគឺ ព្រះអង្គទ្រង់បានសម្រេចពន្លឺត្រាស់ដឹង នៅពាក់កណ្តាលសតវត្សទី៦ មុនគ្រិស្តសករាជនៅក្រោមដើមពោធិព្រឹក្ស។ ចាប់តាំងពីពេលនោះរហូតមកទល់ពេលព្រះអង្គចូលមហាបរិនិព្វាន គឺក្នុងអំឡុង៤៥៤ ព្រះអង្គទ្រង់បានបំពេញពុទ្ធកិច្ច ផ្សាយព្រះសាសនា ប្រោសសត្វលោក ដោយគ្មានគិតដល់ការនឿយហត់របស់ព្រះអង្គឡើយ។ វត្តអារាមនៃពុទ្ធសាសនា ក៏ចេះតែមានចំនួនកើត

ច្រើនឡើងជាលំដាប់ នៅក្នុងរាជាណាចក្រទាំងឡាយ ក្នុងកុលសម្ព័ន្ធទាំងឡាយ
នាប្រទេសឥណ្ឌាកាតកណ្តាល។

ក្នុងរជ្ជកាលស្តេច អសោក ក្សត្រទី៣ក្នុងសន្តតិវង្សមោហ្យ សោយរាជ្យពី
ឆ្នាំ ២៦៨ ដល់ឆ្នាំ ២៣២ មុនគ្រិស្តសករាជ សាសនាព្រះពុទ្ធភោគម ត្រូវបាន
ផ្សព្វផ្សាយពាសពេញប្រទេសឥណ្ឌាទាំងមូល រហូតដល់ទៅប្រទេសក្រៅ
ទៀតផង។

នគរមោហ្យ ជារដ្ឋទី១ ក្នុងចំណោមនគរធំៗ នៃឥណ្ឌាទី២។ ក្នុងរាជ្យស្តេចទី១
ព្រះនាម ចន្ទ្រគុប្ត ប្រហែលឆ្នាំ ៣១៧-២៩៣ មុនគ្រិស្តសករាជ នគរនេះមាន
ដែនដីធំធេងជាស្រេច ទៅខាងជើងលាតសន្ធឹងដល់ជួរភ្នំហេមពាន្ត ទៅខាង
កើតលាតសន្ធឹងដល់ឈូងសមុទ្របង់ហ្គាល ទៅខាងលិចលាតសន្ធឹងដល់ជួរ
ភ្នំហិន្ទុគុស្ត នៅខាងត្បូងលាតសន្ធឹងដល់ជួរភ្នំវិនធុរ។ ព្រះបាទអសោកទ្រង់
បានពង្រីកទឹកដីជាបន្តទៅទៀត នៅតាមខ្នងរាប នៃតំបន់ ដេក្លង់ ដោយព្រះ
អង្គបានច្បាំងយកតំបន់ កលិង្គ និងតំបន់ឯទៀតជាច្រើន។

មានគេនិយាយថា ស្តេចអង្គនេះមានចរិតឆេះឆៅ ឆាប់ខ្ចាស់ណាស់
រហូតដល់មានព្រះនាមមួយទៀតថា ឆន្ទាសោក ឬស្តេចកំហឹងអសោក។ ប៉ុន្តែ
ក្រោយមក ស្តេចអង្គនេះបានកែប្រែចរិតខឹងក្រោធចោលចេញអស់ នៅពេល
ដែលព្រះអង្គទ្រង់បានយល់នូវលទ្ធផលខូចខាតធំ ក្នុងសង្រ្គាមជាមួយនគរ
កលិង្គ ហើយព្រះអង្គ ក៏បានទៅជាអ្នកជឿតាមសាសនាព្រះពុទ្ធយ៉ាងស្មោះ
ស្ម័គ្របំផុតម្នាក់ៗ ចាប់តាំងពីពេលនោះមក ព្រះអង្គទ្រង់បានកសាងកុសល
ជាច្រើន ក្នុងការជាអ្នកកាន់ព្រះពុទ្ធសាសនា។ ក្នុងចំណោមកុសលធំៗ ទាំង
ឡាយមានកុសលពីរជាពិសេស ដែលគួរកត់សម្គាល់។

សមិទ្ធិទី១ គឺ «រាជបញ្ញត្តិព្រះអសោក» ដែលជាគោលច្បាប់សម្រាប់រាជ រដ្ឋាភិបាល ដែលយោលយកព្រះពុទ្ធសាសនាជាគ្រឹះ។ ព្រះអង្គទ្រង់បញ្ជូន គេចារិកគោលច្បាប់ទាំងនោះ ទុកនៅលើសសរថ្ម និងជញ្ជាំងថ្ម ដែលជាកិច្ច មួយបណ្តាលឲ្យ ព្រះពុទ្ធសាសនារិតតែបានរីកសុសសាយឡើង។

សមិទ្ធិទី២ គឺ ព្រះអង្គទ្រង់បានបញ្ជូនគណៈបេសកកម្ម ទៅគ្រប់ទិសតំបន់ ដើម្បីផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនា។ ជាពិសេសគួរកត់សម្គាល់គឺ គណៈបេសកកម្ម ទាំងឡាយដែលត្រូវបានបញ្ជូនទៅភូមិភាគដូចជា ប្រទេសស៊ីរី ប្រទេសអេហ្ស៊ីប ប្រទេសលីប៊ី ប្រទេសម៉ាសេដូន និងប្រទេសអេរៀវ បានផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនា ពាសពេញបស្ចឹមទ្វីប។ ក្រៅពីនេះ អ្វីដែលគួរកត់សម្គាល់ដែរគឺ សាសនទូត ឈ្មោះ មហេន្ទ ដែលត្រូវបានបញ្ជូនទៅប្រទេសសិរីលង្កា បានទទួលមហាជោគ ជ័យក្នុងការរៀបចំផ្សាយសាសនាប្រសើរបំផុតនេះ នៅក្នុងលង្កាទ្វីប ហើយ បានបង្កើតមូលដ្ឋានដើម្បីចេញផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនាលើកោះទាំងមូល។

២- ដើមកំណើតពុទ្ធសាសនាមហាយាន

«ចលនាពុទ្ធសាសនាឆ្ពោះទៅទិសខាងកើត» ទើបតែត្រូវបានពុទ្ធសាសនិក ទាំងឡាយនាំគ្នានិយាយជាញឹកញាប់ ក្នុងរយៈប៉ុន្មានសតវត្សចុងក្រោយនេះ ទេ។ ប្រវត្តិសាស្ត្របញ្ជាក់ឲ្យឃើញថា ពុទ្ធសាសនាបានបែរមុខឆ្ពោះទៅទិស ខាងលិច តាំងពីច្រើនសតវត្សមុនគ្រិស្តសករាជមកហើយ ទើបតែនៅមុន គ្រិស្តសករាជបន្តិច ឬក្រោយនោះបន្តិចនេះទេ ដែលពុទ្ធសាសនាចាប់បែរមុខ ឆ្ពោះទៅទិសខាងកើត។

ប៉ុន្តែមុននឹងចូលដល់រឿងនេះ យើងត្រូវនិយាយអំពី ការប្រែប្រួលធំ មួយនៅក្នុងប្រវត្តិពុទ្ធសាសនា។ ការប្រែប្រួលនេះ គឺ«ចលនាថ្មី» ដែលមាន ឈ្មោះថា ពុទ្ធសាសនាមហាយាន ឬពុទ្ធសាសនាយានធំ ដែលចាក់ឫសយ៉ាង ជ្រៅ ហើយដុះចេញឡើងជាមែកធាងយ៉ាងធំ នៅក្នុងពុទ្ធសាសនា នាពេល នោះ។

តើ «ចលនាថ្មី» នេះចាប់កំណើតយ៉ាងដូចម្តេច នៅទីកន្លែងណា? គ្មាន នរណាម្នាក់អាចផ្តល់ចម្លើយឲ្យបានច្បាស់លាស់ ពិតប្រាកដ ក្នុងរឿងនេះ ទេ។ ចំពោះរឿងនេះ យើងអាចបញ្ជាក់បានតែព្រឹត្តិការណ៍ខ្លះៗ ដូចតទៅនេះ : ទី១ គឺ និន្នាការដែលត្រូវតែកើតឡើងនៅក្នុងគំនិតនៃមហាសង្ឃិកនិកាយ ក្នុង ចំណោមពពួកសង្ឃជឿនលឿនជាងគេក្នុងពេលនោះ។ ព្រឹត្តិការណ៍ទី២ គឺ គោលសំខាន់ខ្លះនៃគម្ពីរមហាយាន មានតាំងពីក្នុងសតវត្សទី១ មុនគ្រិស្ត សករាជមកម៉្លោះ។ ហើយនៅពេលដែលគតិដ៏ប្រសើរថ្ងៃថ្នាំ នៃព្រះថេរៈ **នាតា- វជុនៈ** ដែលមានគម្ពីរមហាយានជាគ្រឹះ បានលូតលាស់មានសកម្មភាពឡើង ពុទ្ធសាសនាមហាយាន ក៏មានពន្លឺចែងចាំងឡើង ភ្លឺជាងគេនៅក្នុងប្រវត្តិ- សាស្ត្រនាសម័យនោះ។

ក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រដ៏វែងនៃព្រះពុទ្ធសាសនា ពុទ្ធសាសនាមហាយានមាន មុខងារសំខាន់ណាស់។ នៅក្នុងប្រទេស ដូចជាប្រទេសចិន ប្រទេសជប៉ុនជា ដើម សឹងតែក្នុងរយៈពេលមួយចប់ប្រវត្តិសាស្ត្ររបស់គេ ព្រះពុទ្ធសាសនា ត្រូវបានលូតលាស់ឡើងនៅក្រោមអានុភាពមហាយាន។ ក្នុងរឿងនេះ គ្មានអ្វី គួរឆ្ងល់ទេ ព្រោះមហាយានបានបង្កើតឧត្តមគតិថ្មីមួយក្នុងគោលបំណងស្រាវ ប្រឹងមនុស្សជាស្រេចមកហើយ ដោយគិតទុកសន្តបុគ្គលថ្មីៗ ដែលមានជីវិត

រស់នៅឡើយ ជាពោធិសត្វ ដែលមានការយកឧត្តមគតិនេះទៅអនុវត្ត ដើម្បីស្រោចស្រង់សត្វលោក។ ម្យ៉ាងទៀត គោលគំនិតនៃពួកទស្សនវិទូខាង មហាយានក្នុងការគាំទ្រឧត្តមគតិនេះតាមដោយបរមត្ថវិជ្ជា ឬចិត្តសាស្ត្រ ពិត ជាវិសេសពន់ពេកណាស់។ តាមរបៀបនេះ គណៈមហាយានមានការទាក់ទង នឹងសេចក្តីប្រៀនប្រដៅរបស់ព្រះពុទ្ធភោតម ក៏ពិតហើយ តែមានអភិវឌ្ឍន៍ ថ្មីជាច្រើន ដែលទាក់ទងនឹងព្រះប្រាជ្ញាញាណ ហើយនឹងព្រះមហាសន្តោស អាសូរត្រូវបានបន្ថែមទៅលើពុទ្ធខិវានេះ។ ដោយសារអភិវឌ្ឍន៍ថ្មីៗទាំងនេះ ព្រះពុទ្ធសាសនាមានសកម្មភាពជាខ្លាំង ហើយបានរីកចម្រើនជាពន្លឺកនៅចុង បូព៌ាប្រទេស ប្រដូចបានទៅនឹងចរន្តទឹកហូរខ្លាំងនៃទន្លេ។

៣- អាស៊ីកណ្តាល

គឺពីប្រទេសក្នុងភូមិភាគមជ្ឈិមអាស៊ីនេះហើយ ដែលប្រទេសចិនបាន ទទួលពុទ្ធសាសនាជាដំបូង។ ដូច្នោះ ដើម្បីបង្ហាញឲ្យឃើញថា តើសាសនា នេះចេញពីប្រទេសឥណ្ឌាទៅប្រទេសចិនរបៀបណានោះ ជាការចាំបាច់ត្រូវ តែនិយាយអំពី «ផ្លូវសូត្រ»។ ផ្លូវនេះ កាត់តាមភូមិភាគទំនួលយាងឥតព្រំដែន នៃអាស៊ីភាគកណ្តាល ក្នុងបំណងភ្ជាប់បូព៌ាទ្វីប និងបស្ចិមទ្វីប។ ផ្លូវសេដ្ឋកិច្ច នេះត្រូវបានបើកឡើង ក្នុងរាជ្យស្តេច រូ ១៤០-៨៧ មុនគ្រិស្ត ក្នុងសន្តតិវង្ស ហាន។ ក្នុងសម័យនោះ អំណាចចក្រពត្រនៃវង្សក្សត្រ ហាន បានវាតសន្ធិដ៏ យ៉ាងឆ្ងាយឆ្ពោះទៅបស្ចិមទិស ដោយបានភ្ជាប់ភូមិភាគទាំងឡាយ ដូចជា ប្រទេស តេរហ្គាន សុហ្គឌីយ៉ាន តុខារា បារថីយ៍ ជា ដើម។ គំនិតពាណិជ្ជ-

និយមដែលផុសឡើងជាដំបូង ពីអធិរាជ **អាឡិចសង់មហារាជ** មានសកម្ម-
 ភាពខ្លាំងក្លាជាទីបំផុត។ នៅតាមដងផ្លូវដែលកាត់តាមភូមិភាគទាំងនេះ សូត្រ
 មានមុខងារសំខាន់ជាងគេបង្អស់ ក្នុងផ្ទៃពាណិជ្ជកម្ម។ ហេតុដូច្នេះហើយបាន
 ជា ផ្លូវនេះមានឈ្មោះថា «ផ្លូវសូត្រ»។ នៅមុនគ្រិស្តសករាជបន្តិច ឬក្រោយ
 គ្រិស្តសករាជបន្តិច ប្រទេសឥណ្ឌា និងប្រទេសចិន ចាប់មានការទាក់ទងគ្នា
 ខាងផ្នែកវប្បធម៌ តាមផ្លូវនេះឯង។ ដូច្នេះ គេអាចនិយាយបានដែរថា ផ្លូវនេះ
 ជា«ផ្លូវផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនា»។

៤- ប្រទេសចិន

ប្រវត្តិពុទ្ធសាសនាចិន ចាប់ផ្តើមឡើង នៅពេលបានទទួលគម្ពីរពុទ្ធ-
 សាសនា ហើយចាប់បកប្រែគម្ពីរទាំងនោះ។ ស្នាដៃនិពន្ធដែលចាស់ជាងគេនា
 បូរាណកាលនោះ បើតាមគេនិយាយគឺមាន «ព្រះសូត្រ ៤២ មាត្រា» ឬជា
 ភាសាចិនថា ស៊ីស្ត្រីញអៃវ៉ាងជីង និពន្ធដោយព្រះថេរៈ កាស្យបមាតង្គ និង
 ស្នាដៃដទៃទៀត។ ក្នុងសម័យ យីងប៊ុន ៥៨-៧៦ នៃគ្រិស្តសករាជ ក្នុងរាជ្យស្តេច
 មិញ នៃសម័យខាងក្រោយបន្តិះបន់ហានផ្នែកខាងកើត។ ប៉ុន្តែសព្វថ្ងៃនេះ
 គេទុករឿងតំណាលនេះ ជារឿងព្រេងទៅវិញ។ សព្វថ្ងៃនេះ តាមមតិដែល
 យោលទៅតាមភស្តុតាងគ្រប់គ្រាន់ គឺព្រះថេរៈ អានស៊ិនកៅ ដែលបានបក
 ប្រែមុនដំបូង នៅ លោយ៉ាង ឆ្នាំ ១៤៨ ដល់ ១៧១។ ចាប់តាំងពីពេលនោះ
 រហូតមកដល់សន្តតិវង្ស សុដ ខាងជើង ឆ្នាំ ៩៦០-១១២៩ ការប្រែភាសាត្រូវ
 បានធ្វើជាបន្តបន្ទាប់ ក្នុងរយៈពេលជិតមួយពាន់ឆ្នាំ។

ជាច្រើនឆ្នាំមុនដំបូង អ្នកនាំចូល និងបកប្រែគម្ពីរទាំងឡាយ ដែលគួរ
 កត់សម្គាល់ គឺព្រះសង្ឃភាគច្រើន ដែលមកពីអាស៊ីភាគកណ្តាល។ ឧទាហរណ៍
 ដូចជា ព្រះថេរៈ អានស៊ុនកៅ មកពីតំបន់ បរិច័យ។ ព្រះថេរៈ **ក្លាន់សេងក្រូ**
 ចូលមកតំបន់ លោយ៉ាង នៅក្នុងសតវត្សទី៣ ហើយបានបកប្រែគម្ពីរ **សុខាវ-**
តីព្យាហៈ ឬគម្ពីរព្រះសូត្រស្តីអំពីជីវិតគ្មានទីបំផុត នោះជាជនមកពីតំបន់
សមរកន្ទ។ ក្រៅពីនេះ ព្រះថេរៈ **ឆូហ្សាហ្ស** ឬឈ្មោះជាបាលីថា **ធម្មរក្ស**ដែល
 ល្បីល្បាញក្នុងការបកប្រែគម្ពីរ **សន្ធិម៌បុណ្ណវិក** មកពីតំបន់ **ទុខាវ** ហើយ
 មកតាំងទីលំនៅ។ លោយ៉ាង ឬ ឆាន់អាន ពីចុងសតវត្សទី៣ មកដល់ដើម
 សតវត្សទី៤។ នៅពេលដែល**កុមារជីវៈ** មកពីតំបន់ **កុតា** បានបញ្ចេញមុខ
 ឡើង នៅដើមសតវត្សទី៥ ការបកប្រែគម្ពីរនៅប្រទេសចិនបានឡើងដល់
 កំពូល។

គឺចាប់ពីសម័យនោះហើយ ដែលពួកព្រះសង្ឃចាប់ចេញពី ប្រទេសចិន
 ទៅប្រទេសឥណ្ឌា ដើម្បីស្វែងរករៀនភាសាសំស្ក្រឹត និងពុទ្ធវិន័យ។ ក្នុង
 ចំណោមព្រះសង្ឃទាំងនោះ មានព្រះសង្ឃមួយអង្គឈ្មោះ **ហ្សាស៊ី អេន**
 ៣៣៩-៤២០?។ ព្រះសង្ឃអង្គនេះ ចេញពី លោយ៉ាង នៅប្រទេសឥណ្ឌា ក្នុង
 ឆ្នាំ ៣៩៩ ហើយត្រឡប់មកវិញ ដប់ប្រាំឆ្នាំក្រោយនោះ។ ក្នុងចំណោមព្រះ
 សង្ឃដែលទៅប្រទេសឥណ្ឌា ព្រះថេរៈ ហ្សីអានឆូរអាង ឆ្នាំ ៦០២-៦៦៤ មាន
 ឈ្មោះល្បីល្បាញជាងគេបង្អស់។ ព្រះសង្ឃអង្គនេះ និមន្តទៅប្រទេសឥណ្ឌា
 ក្នុងឆ្នាំ ៦២៧ ហើយត្រឡប់មកវិញក្នុងឆ្នាំ ៦៤៥ គឺ១៩ឆ្នាំ ក្រោយមក។ ក្រៅ
 ពីនោះ មានព្រះថេរៈ អ៊ុធីង ឆ្នាំ ៦៣៥-៧១៣ ព្រះអង្គនិមន្តទៅប្រទេស

ឥណ្ឌា តាមផ្លូវសមុទ្រ ក្នុងឆ្នាំ ៦៧១ ហើយត្រឡប់មកស្រុកកំណើតវិញតាម
ផ្លូវដដែល ២៥ឆ្នាំ ក្រោយនោះ។

ពួកព្រះសង្ឃទាំងនោះ ទ្រង់និមន្តទៅប្រទេសឥណ្ឌា ដោយចិត្តឯង
ដើម្បីរៀនកាសាសំស្ក្រឹត នាំយកមកប្រទេសកំណើតវិញនូវគម្ពីរ ដែលបាន
ជ្រើសរើសដោយផ្ចិតផ្ចង់ ហើយចាប់បកប្រែគម្ពីរទាំងនោះ។ ជាពិសេស
ចំណេះខាងកាសាវិទ្យារបស់ព្រះថេរៈ ហ្សឺអានតាង អស្ចារ្យណាស់។ ដោយ
សារសកម្មភាពដ៏ខ្លាំងក្លានៃព្រះថេរៈអង្គនេះ ការបកប្រែគម្ពីរនៅប្រទេសចិន
បានឡើងដល់ចុងកំពូលមួយទៀត។ ពួកអ្នកប្រាជ្ញបណ្ឌិតខាងពុទ្ធសាសនា
ជំនាន់ក្រោយមក បានដាក់ឈ្មោះថា «កាសាបរិវត្តន៍ចាស់» ចំពោះការបក
ប្រែដែលធ្វើឡើងនៅសម័យមុនដំបូង ដោយពួកព្រះសង្ឃ ដូចជា ព្រះថេរៈ
កុមារជីវៈ ជាដើម ហើយដាក់ឈ្មោះថា «កាសាបរិវត្តន៍ថ្មី» ចំពោះការបកប្រែ
ដែលធ្វើឡើងដោយព្រះថេរៈ ហ្សឺអានតាង និងពួកអ្នកបកប្រែកាសាជំនាន់
ក្រោយ។ មកទៀត។

ដោយពឹងផ្អែកទៅលើគម្ពីរពុទ្ធសាសនាជាច្រើនមហិមា ដែលបានបក
ប្រែពីសំស្ក្រឹតទាំងនេះ គោលគំនិត និងសកម្មភាពសាសនាជាច្រើនមហិមា
នៃអ្នកប្រាជ្ញបណ្ឌិតទាំងនោះ បានជ្រួតជ្រាបបន្តិចម្តងៗ តែប្រាកដប្រជា ទៅ
ក្នុងចិត្តគំនិតរបស់គេ តាមសភាពជាចិននិយម។ ត្រង់នេះបង្ហាញឲ្យឃើញ
ទាំងស្រុងនូវសភាព ពូជសាសន៍ សេចក្តីត្រូវការ និងជំនឿទុកចិត្តទៅលើ
និន្នាការនេះ។ ក្នុងវិស័យបរមត្ថវិជ្ជាការដែលព្រះសង្ឃទាំងនោះ តាំងពីដើម
ដំបូងមក មានគោលគំនិតឆ្ពោះទៅរក «ភាពទទេ» ដែលមាននិទាននៅក្នុង

សាស្ត្រា «ប្រាជ្ញា» ជាពិសេសនោះ ជាការបញ្ជាក់ឲ្យឃើញនូវនិន្នាការនេះ។ ក្រោយមកព្រះសង្ឃទាំងនោះបានបោះបង់ចោលនូវការនិយម ដែលគេហៅថា «ហ៊ិនយាន» ឬយានតូច ហើយបែរគំនិតទាំងស្រុងទៅរក «មហាយាន» ឬ យានធំ វិញ។ ម្យ៉ាងទៀត និន្នាការនេះកាន់តែច្បាស់ឡើង ជាលំដាប់ នៅក្នុងនិកាយ **តេនដៃ** ហើយគេអាចនិយាយបានថានិន្នាការនេះបានឡើងដល់ចុងកំពូល នៅពេលដែលនិកាយ ហ្សិន កើតឡើង។

នៅចុងសតវត្សទី៦ និកាយ តេនដៃ បានឡើងដល់ភាពពេញបរិបូណ៌ នៅក្នុងប្រទេសចិន ក្រោមឥទ្ធិពល តេនដៃដៃស៊ី ឬឈីអ៊ី គ.ស.៥៣៨-៥៩៧ ក្នុងសម្តេចព្រះសង្ឃរាជទី៣ របស់ខ្លួន។ ឈីអ៊ី នេះ ជាអ្នកតំណាងគំនិតពុទ្ធសាសនានិយមខ្ពង់ខ្ពស់ជាងគេមួយរូប។ ទ្រឹស្តីបែរចែក ចាត់ជាថ្នាក់ នូវ ពុទ្ធាវាទ ជា៥កាល និង៨វាទៈ ដែលធ្វើឡើងដោយសន្តបុគ្គលអង្គនេះ មាន ឥទ្ធិពលខ្លាំងក្លាជាយូរអង្វែង ទៅលើពុទ្ធសាសនាក្នុងប្រទេសចិន ក៏ដូចជា ក្នុងប្រទេសជប៉ុនដែរ។

ការស្រាវជ្រាវយ៉ាងល្អិតល្អន់បានបង្ហាញឲ្យឃើញថា សាស្ត្រាទាំងឡាយ ត្រូវបាននាំចូលមកក្នុងប្រទេសចិន ដោយមិនបានគិតដល់ប្រវត្តិកំណើតនៃ សាស្ត្រាទាំងនោះទេ ហើយត្រូវបានបកប្រែជាបន្តបន្ទាប់ នៅពេលដែលសាស្ត្រា ទាំងនោះចូលមក។ ចំពោះសាស្ត្រាជាច្រើនអនេកនេះ សំនួរត្រូវបានចោទ ឡើង អំពីការរកឲ្យយល់នូវដើមកំណើត និងតម្លៃ នៃសាស្ត្រាទាំងនោះ។ ជា ការចាំបាច់ ត្រូវតែគិតថ្លឹងតម្លៃព្រះពុទ្ធសាសនា ក្នុងសភាពជាទូទៅ ហើយ ម្នាក់ៗជាចាំបាច់ ត្រូវតែគិតទៅតាមចំណេះប្រាជ្ញា យល់ឃើញរបស់ខ្លួន ផ្ទាល់។ ក្នុងការឲ្យតម្លៃដល់សាស្ត្រាទាំងឡាយ និន្នាការនៃជំនឿ តាមរបៀប ចិននិយម មានមុខងារសំខាន់ណាស់។ ការឲ្យតម្លៃតាមជំនឿនៃព្រះថេរៈ ឈឺ

អ៊ី មានរបៀបរបបជាងគេបង្អស់ ដូច្នេះត្រូវបានគេជឿតាមយ៉ាងអស្ចារ្យ។ ប៉ុន្តែ ដោយការស្រាវជ្រាវពុទ្ធសាសនាសម័យថ្មីបានកើតឡើង ឥទ្ធិពលខ្លាំង ក្លានេះ ត្រូវអស់បន្តិចម្តងៗ ជាលំដាប់។

នៅក្នុងប្រវត្តិពុទ្ធសាសនាចិន និងកាយដែលកើតក្រោយគេបង្អស់គឺ និកាយហ្សិន។ តាមពាក្យគេនិយាយ អ្នកបង្កើតនិកាយនេះ ជាអ្នកបួសមួយ អង្គ មកពីបរទេស មាននាមថា ពោធិធម៌ ឆ្នាំ ?-៥២៨ ក្រោយគ្រិស្តសករាជ។ ប៉ុន្តែ គ្រាប់ពូជដែលព្រះសង្ឃអង្គនេះបានបណ្តុះ បានប្រកបផលផ្ទៃផ្តា យ៉ាង រុងរឿង នៅក្រោយរជ្ជកាល ហួយ ណេង គ.ស.៦៣៨-៧១៣ ឯណោះ គឺនៅ ក្នុងជំនាន់ទី៦ នៃត្រកូលនេះ។ ក្រោយសតវត្សទី៨ និកាយនេះបានបញ្ចេញ ព្រះសង្ឃជំនាញៗ ជាច្រើន ជាបន្តបន្ទាប់ ដែលបណ្តាលឲ្យនិកាយ ហ្សិននេះ បានចម្រើនរុងរឿងក្នុងរយៈជាច្រើនសតវត្ស។

គេសង្កេតឃើញថា ចំពោះព្រះពុទ្ធសាសនា មានការគិតពិចារណា តាមរបៀបថ្មីមួយ ដែលមានឫសគល់យ៉ាងជ្រៅនៅក្នុងចរិតនៃប្រជាជនចិន។ ការនេះ គ្មានអ្វីក្រៅពីពុទ្ធសាសនា ដែលយោលទៅតាមគតិនិយមចិន នោះ ទេ។ ដោយសារមានចរន្តគតិនិយមថ្មីនេះជាបន្ថែម សាសនាព្រះពុទ្ធគោតម រិតវិតរិកធំឡើងទៀត ហើយបានលូតលាស់សម្បើមនៅចុងបូព៌ាប្រទេស។

៥- ប្រទេសជប៉ុន

ប្រវត្តិព្រះពុទ្ធសាសនានៅប្រទេសជប៉ុន ចាប់ផ្តើមឡើងក្នុងសតវត្សទី៦ នៃគ្រិស្តសករាជ។ ក្នុងឆ្នាំ ៥៣៨ ព្រះមហាក្សត្រនៃនគរ បោធី ជាភាសាជប៉ុន ហៅថា គឺដាក់ គឺប្រទេស កូរ៉េ សព្វថ្ងៃនេះ បានបញ្ជូនរាជទូតឲ្យនាំព្រះពុទ្ធរូប

មួយព្រះអង្គ និងសាស្ត្រាមួយក្បាល មកថ្វាយព្រះចៅអធិរាជតិមម្ពីរ នេះជា
ការនាំចូលនូវព្រះពុទ្ធសាសនា ជាលើកទីមួយ ទៅក្នុងប្រទេសជប៉ុន។ ដូច្នេះ
ប្រវត្តិព្រះពុទ្ធសាសនានៅប្រទេសជប៉ុនមកទល់សព្វថ្ងៃនេះ បានជាង ១៤០០
ឆ្នាំហើយ។

ក្នុងប្រវត្តិដ៏វែងនេះ យើងអាចគិតពិចារណាចំពោះពុទ្ធសាសនាជប៉ុន
បានតាមមជ្ឈមណ្ឌលបី។ មជ្ឈមណ្ឌលទី១ គឺព្រះពុទ្ធសាសនា ក្នុងសតវត្សទី
៧ និងទី៨។ ដើម្បីបំភ្លឺការនេះឲ្យបានច្បាស់លាស់ យើងអាចរៀបរាប់អំពី
ព្រះវិហារហូរីយ៉េហ្ស៊ី គ.ស. ៦០៧ និងព្រះវិហារ តូដៃហ្ស៊ី គ.ស. ៧៥២។ ព្រះ
វិហារទាំងពីរនេះ បានសង់ឡើងក្នុងស័យនោះ។ កាលណាគេរំលឹកឡើងវិញ
អំពីសម័យនោះ គេមិនត្រូវភ្លេចគិតដល់កំពស់វប្បធម៌ដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់អស្ចារ្យនៅ
ក្នុងទ្វីបអាស៊ីទាំងមូល នាសម័យនោះទេ។ ក្នុងសម័យនោះ នៅពេលដែល
អារ្យធម៌នៅបស្ចិមប្រទេសមានភាពងឺតជ្រប់នោះ អារ្យធម៌នៅបូព៌ាប្រទេស
មានដំណើរយ៉ាងសកម្ម សម្បើមអស្ចារ្យ។ នៅក្នុងប្រទេសចិន អាស៊ីកណ្តាល
ឥណ្ឌា និងប្រទេសឯទៀត។ នៅតំបន់អាគ្នេយ៍ សកម្មភាពក្នុងវិស័យបញ្ញាវន្ត
សាសនា និងវិចិត្រកម្ម មានដំណើរខ្លាំងក្លាណាស់។ ស្របជាមួយនឹងចលនា
នេះ ព្រះពុទ្ធសាសនា បានស្រោចស្រពពិភពខាងកើត នូវចរន្តមនុស្សធម៌ដ៏ធំ
ធេង។ ចលនាថ្មីនៃវប្បធម៌ជប៉ុន ដែលមានសំណង់ព្រះវិហារ ហូរីយ៉េហ្ស៊ី និង
តូដៃហ្ស៊ី ដ៏ល្អឆើតឆាយជាកស្តុតាង ហើយនឹងសកម្មភាពសាសនា និងវិចិត្រ
សិល្បៈ ប្រកបដោយពណ៌ឆើតឆាយដែលទាក់ទងនឹងព្រះវិហារទាំងនោះជា
បន្ទាល់ បង្ហាញឲ្យឃើញច្បាស់ អំពីកំរិតវប្បធម៌ ដែលគ្របដណ្តប់ទៅលើផ្ទៃ
ដីធំធេងនៃអាស៊ីទ្វីប រហូតដល់ទៅចុងបូព៌ាប្រទេស។

ប្រទេសជប៉ុន ដែលមកទល់ពេលនោះ នៅមានអារ្យធម៌ទន់ទាបនៅ ឡើយ ក៏ត្រូវបានស្រោចស្រពដោយចរន្តវប្បធម៌ដ៏ធំនេះ ហើយផ្ទៃផ្កាសៃអារ្យ- ធម៌ ក៏បានរីកយ៉ាងឆាប់រហ័ស។ នេះជាក៏ព្យាសនាល្អមួយ ដែលប្រជាជន ជប៉ុនបានទទួល នៅសតវត្សនោះ។ ដើមហេតុសំខាន់បំផុតដែលបណ្តាលឲ្យ មានការលូតលាស់នៃវប្បធម៌នេះ គ្មានអ្វីក្រៅពីព្រះពុទ្ធសាសនាទេ។ វិហារ ពុទ្ធសាសនាទាំងឡាយនាសម័យនោះ ត្រូវបានជាមណ្ឌលដ្ឋានសំខាន់នៃសង្គម ហើយព្រះសង្ឃទាំងឡាយមានមុខងារជាអ្នកដឹកនាំ ក្នុងផ្នែកសិក្សាអប់រំថ្មី នេះ។ មិនត្រឹមតែផ្នែកសាសនា តែមួយមុខប៉ុណ្ណោះទេ ព្រះសង្ឃទាំងនោះ បានពង្រីកចេញជាវប្បធម៌ដ៏ធំទូលាយមួយ។ នេះហើយជាស្ថានភាពព្រះពុទ្ធ សាសនា នៅពេលដែលនាំចូលមកក្នុងប្រទេសជប៉ុន មុនដំបូង។

មជ្ឈមណ្ឌលទី២ គឺ ព្រះពុទ្ធសាសនា នៅសតវត្សទី១២ និង១៣។ ក្នុង ប្រទេសជប៉ុននៅពេលនោះ បព្វជិតល្បីល្បាញធំៗ ជាច្រើន បានលេចឈ្មោះ ឡើង ដូចជា ព្រះថេរៈ ហូនេន គ.ស. ១១៣៣-១២១២ ព្រះថេរៈ ស៊ីដរ៉ាន គ.ស. ១១៧៣-១២៦២ ព្រះថេរៈ ដូហ្គេន គ.ស. ១២០០- ១២៥៣ ព្រះថេរៈ នីដិរ៉ុដ គ.ស. ១២២២-១២៨២ ជាដើម។ សព្វថ្ងៃនេះក៏ដោយ តែកាលណាគេ និយាយអំពីពុទ្ធសាសនាជប៉ុន គេមិនអាចបរិយាយដោយមិនបញ្ជាក់អំពី បព្វជិតទាំងនោះបានទេ។ ហេតុដូចម្តេចបានជា បព្វជិតល្បីល្បាញអស្ចារ្យ បានកើតឡើង នៅតែក្នុងសតវត្សនោះ ដូច្នេះ? គ្មានអ្វីគួរឆ្ងល់ទេ ពីព្រោះ បញ្ហាជាទូទៅមួយ បានកើតឡើងចំពោះមហាបុគ្គល ទាំងឡាយក្នុងសម័យ នោះ។ តើបញ្ហាជាទូទៅនោះជាបញ្ហាអ្វីទៅ? មើលទៅប្រហែលជាមកអំពី

ហេតុការណ៍ ដែលព្រះពុទ្ធសាសនាត្រូវបានប្រជាជនជប៉ុនទទួលយក ក្នុង បែបផែនពិសេសជាជប៉ុននិយម។

រឿងនេះនាំឲ្យយើងមានសំណួរថា: ចុះម្តេច ក៏ដូច្នោះ? ព្រះពុទ្ធសាសនា ត្រូវបាននាំចូលមកក្នុងប្រទេសជប៉ុននេះ តាំងពីយូរយារណាស់មកហើយនុ៎ះ មិនពិតទេ ឬអី? បើយោលទៅតាមប្រវត្តិសាស្ត្រ រឿងនេះពិតជាអញ្ជឹងមែន។ ប៉ុន្តែរឿងមួយទៀត ក៏ជារឿងពិតដែរ គឺថាប្រជាជនជប៉ុនត្រូវការពេលច្រើន សតវត្សជាចាំបាច់ ដើម្បីអាចនឹងទទួលជឿយ៉ាងពេញលេញនូវសាសនា ដែល នាំចូលមកនោះ ហើយកែទម្រង់ឲ្យទៅជាសាសនារបស់ខ្លួនពិតប្រាកដ។ រួម សេចក្តីទៅ គឺក្នុងរយៈសតវត្សទី៧ និងទី៨ ដែលប្រទេសជប៉ុនចាប់ផ្តើមខំ ប្រឹងខ្លះខ្លួនទទួលយកព្រះពុទ្ធសាសនា ប៉ុន្តែការខំប្រឹងខ្លះខ្លួននេះ ត្រូវបាន ផលផ្លែផ្កា ដល់ទៅក្នុងសតវត្សទី១២ ទី១៣ ក្រោមសកម្មភាពនៃព្រះសង្ឃជំរា ឯណោះទៅវិញទេ។

ជាបន្តមក ពុទ្ធសាសនាជប៉ុន ដែលបព្វជិតជំរា ទាំងនោះបានកសាង គ្រឹះហើយនោះ ក៏បន្តសកម្មភាពប្រកបដោយជោគជ័យ រហូតមកដល់សព្វ- ថ្ងៃនេះ។ ក្រោយពីជំនាន់មហាបព្វជិតអស្ចារ្យទាំងនោះមក ពន្លឺភ្លឺឲ្យបានដូច ពន្លឺនៅក្នុងសតវត្សនោះ ក៏ឈប់មានឡើងទៀត នៅក្នុងប្រវត្តិពុទ្ធសាសនា ជប៉ុន។ ប៉ុន្តែតាមលំនាំអ្នកនិពន្ធសៀវភៅនេះ ហាក់ដូចជាមានរឿងមួយជា ពិសេសផ្សេងទៀត ដែលទាក់ទាញអារម្មណ៍យើង គឺ: លទ្ធផលនៃការ ស្រាវជ្រាវអំពីពុទ្ធសាសនាដើម ដែលបានធ្វើឡើងក្នុងសម័យថ្មីៗនេះ។

តាំងពីពេលដែលប្រទេសជប៉ុនបានទទួលយកជាដំបូងមក ពុទ្ធសាសនា ជប៉ុន ស្ទើរតែទាំងមូល ជាពុទ្ធសាសនាមហាយាន នៅក្រោមឥទ្ធិពលពុទ្ធ-

សាសនាចិន។ ជាពិសេស ក្រោយពេលដែលព្រះថេរៈធំៗ នាសតវត្សទី១២ និងទី១៣ បានកើតឡើង ពុទ្ធសាសនាមហាយានជាមូលដ្ឋានធំបង្អស់ រហូតមកដល់សព្វថ្ងៃនេះ ដោយយោលយកពួកអ្នកបង្កើតនិកាយនេះ ជាមជ្ឈមណ្ឌល។ នៅក្នុងប្រវត្តិពុទ្ធសាសនាជប៉ុន ការស្រាវជ្រាវអំពីពុទ្ធសាសនាដើម បានចាប់ផ្តើមឡើង ប្រមាណជាក្រោយពាក់កណ្តាលសករាជ ម៉ិហ្ស៊ី រូបភាពនៃព្រះពុទ្ធភោតម បានចេញឲ្យឃើញឡើងជាថ្មីយ៉ាងប្រសូក្យ នៅចំពោះភ្នែកអ្នកដែលមានការភ្លេចគិតថា ពុំមែនពួកអ្នកបង្កើតនិកាយនេះទេ គឺព្រះពុទ្ធភោតមនោះឯង ជាអ្នកបង្កើតពុទ្ធសាសនា។ ហើយពួកអ្នកដែលគ្មានគិតអ្វីក្រៅពីសាសនាមហាយាននោះ ក៏បានយល់ច្បាស់ថា នៅក្នុងមហាយាននោះ មានគោលជំនឿគ្រឹះមួយទៀត នៃពុទ្ធសាសនា។ ការវិវត្តន៍ថ្មីនេះ ស្ថិតនៅទាំងស្រុងក្នុងផ្នែកទស្សនសិក្សានៅឡើយ ហេតុនេះ មិនទាន់អាចបណ្តាលឲ្យមាន សកម្មភាពខ្លាំងក្លាខាងជំនឿសាសនា នៅឡើយទេ។ ប៉ុន្តែ ចំណេះវិជ្ជានៃប្រជាជនជប៉ុនក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនា ហាក់ដូចជាបានទៅដល់ផ្លូវបត់ធំមួយទៀត។ អ្នកនិពន្ធសៀវភៅនេះ មានបំណងចង់បញ្ជាក់អំពីរយៈដំណើរវិវត្តន៍ថ្មីនេះ ហើយទុកជាមជ្ឈមណ្ឌលប្រធានទី៣ ក្នុងចំណោមមជ្ឈមណ្ឌលប្រធានទាំង៣ ដែលបានចែងពីខាងលើមកហើយ។

II

របៀបបញ្ជូនព្រះពុទ្ធសាសនាជាបន្ត
មកដល់ជំនាន់ក្រោយ

ព្រះពុទ្ធសាសនា ជាសាសនាមួយដែលមានសិក្ខាបទរបស់ព្រះសក្យមុនីជាគ្រឹះ។ ព្រះអង្គទ្រង់បានផ្សាយសិក្ខាបទនេះ ក្នុងរយៈ ៤៥ឆ្នាំចុងក្រោយនៃជីវិតរបស់ព្រះអង្គ។ ដូច្នោះ ពាក្យពេចន៍ទាំងឡាយ ដែលព្រះអង្គប្រើប្រាស់ក្នុងព្រះធម្មទេសនា មានន័យប្រកបដោយអាជ្ញាដាច់ខាត ក្នុងសាសនានេះ។ ព្រះធម៌ទាំង ៨៤០០០ ធម្មក្ខន្ធនិងគណៈនិកាយជាច្រើន ដែលបានកើតមានឡើង សុទ្ធតែមានការទាក់ទងនឹងសិក្ខាបទព្រះសក្យមុនីនេះ។ សៀវភៅទាំងឡាយ ដែលស្តីអំពីសិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ ត្រូវបានគេដាក់ឈ្មោះថា អ៊ីស្សក្យ ឬពាក្យមួយទៀតថា ដៃហុក្យ ដែលមានន័យថា ប្រជុំគ្រប់សន្តតម្ពិរ។

ព្រះសក្យមុនី ទ្រង់បានពោលអះអាង យ៉ាងម៉ឺងម៉ាត់អំពីភាពស្មើគ្នានៃមនុស្សជាតិ ហើយទ្រង់បានសម្តែងធម៌ទូន្មាន ជាពាក្យសាមញ្ញ ច្បាស់លាស់ ដើម្បីឲ្យសត្វលោកទូទៅ អាចបានយល់ពេញលេញនូវពាក្យប្រៀនប្រដៅទាំងនេះ។ រហូតដល់ថ្ងៃអវសាននៃជីវិតរបស់ព្រះអង្គ ក្នុងព្រះជន្ម ៨០ ព្រះវស្សា ព្រះអង្គទ្រង់បានបន្តការសម្តែងព្រះធម្មទេសនា ដើម្បីជាប្រយោជន៍សម្រាប់មនុស្សលោក ឥតដែលបានឈប់សម្រាកមួយវេលាណាឡើយ។

ក្រោយពីព្រះសក្យមុនី ទ្រង់ចូលនិព្វានទៅ ពួកសាវ័កទាំងឡាយរបស់ព្រះអង្គ បានសម្តែងព្រះធម្មទេសនា ទៅតាមតែសេចក្តីដែលខ្លួនបានស្តាប់ឮមក។ ហេតុនេះ ចំពោះការបញ្ជូនសិក្ខាបទនេះជាបន្ត មកក្រោយៗទៀត

ការខុសល្បឿនខ្លះៗ ជាការចៀសពុំផុត។ ការកាន់ប្រឡំដោយអចេតនាទាំងនេះ បានកើតឡើងដោយពុទ្ធសាវ័កទាំងឡាយ ដែលគិតតែពីពន្យល់ផ្សាយព្រះសាសនា ទៅតាមសេចក្តីដែលខ្លួនបានស្តាប់ឮ និងយល់ឃើញ។

ប៉ុន្តែ ជាការចាំបាច់ ពុទ្ធជីកាព្រះសក្យមុនី ត្រូវតែបញ្ជូនបន្តមកជំនាន់ក្រោយៗ ឲ្យបានត្រឹមត្រូវ និងពិតប្រាកដ ហើយសត្វលោកគ្រប់ជាន់ថ្នាក់ទាំងអស់ត្រូវតែអាចបានស្តាប់ឮសេចក្តីប្រៀនប្រដៅរបស់ព្រះអង្គ។ ដូច្នេះហើយ ព្រះសង្ឃជំរុំបានប្រជុំគ្នា ដើម្បីសម្របសម្រួលពាក្យ និងសិក្ខាបទ ដោយសូត្រប្រាប់គ្នាទៅវិញទៅមកនូវរឿងទាំងឡាយ ដែលម្នាក់ៗបានស្តាប់ឮ ហើយយល់ឃើញ។ ការប្រជុំនេះ បានប្រព្រឹត្តឡើងអស់ជាច្រើនខែៗ ស្នាដៃដែលជាលទ្ធផលនៃមហាសន្និបាតនេះ មានឈ្មោះថា «កេត្យុហ្សី» ឬ«ការរៀបចំឲ្យមានរបៀបរៀបរយ»។ ការនេះបង្ហាញឲ្យឃើញថា តើមហាសង្ឃទាំងនោះមានសេចក្តីករុណា និងការរូបរួមគ្នាជញ្ជឹងគិតប៉ុណ្ណាដើម្បីបញ្ជូនបន្តនូវពាក្យពិត ដែលព្រះបរមគ្រូទ្រង់បានថ្លែងទុកមក។ សិក្ខាបទដែលបានសម្របសម្រួលហើយនេះ ក៏ត្រូវបានចារទុក ជាលាយលក្ខណ៍អក្សរ។ នៅក្នុងសិក្ខាបទ ដែលបញ្ជូនបន្តមកក្រោយៗ ជាលាយលក្ខណ៍អក្សរនេះ ព្រះសង្ឃជំរុំក្នុងសម័យដំបូង បានបញ្ចូលអត្ថាធិប្បាយ និងសេចក្តីបកស្រាយរបស់ខ្លួនផ្ទាល់ ដែលគេហៅថា «វីដ» ឬ«សេចក្តីអភិប្រាយ»។ សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ សេចក្តីអត្ថាធិប្បាយដែលបន្ថែមពីលើ និងពុទ្ធវិន័យ ទាំងបីពួកនេះ ហៅរួមថា «សានហ្សូក្យ» ឬជាភាសាសំស្ក្រឹត «ព្រះត្រៃបិដក» មានន័យថា «ប្រជុំគម្ពីរទាំងបីផ្នែក»។

«សានហ្សូក្យូ» ឬ «ព្រះត្រៃបិដក» នេះចែកចេញជា «ក្យូហ្សូ» «វិភីហ្សូ» និង «វ៉ុនហ្សូ»។ ពាក្យ «ហ្សូ» បានន័យថា ភាពនឹម ឬ ប្រជុំ។ ពាក្យ «ក្យូ» ជាសំស្ក្រឹតថា សូត្រ សំដៅទៅលើ ពាក្យឱវាទរបស់ព្រះពុទ្ធ។ ពាក្យ «វិភី» ជាសំស្ក្រឹតថា វិន័យ សំដៅទៅលើច្បាប់ទាំងឡាយដែលទាក់ទងនឹងជីវិត នៃពុទ្ធសហគមន៍។ ពាក្យ «វ៉ុន» ជាសំស្ក្រឹតថា សាស្ត្រា ឬ អភិធម្ម សំដៅទៅលើ សេចក្តីអត្តាធិប្បាយ ដែលព្រះសង្ឃធំៗ បានសរសេរទុកមក។

តាមរឿងតំណាល ព្រះពុទ្ធសាសនាបានចូលទៅក្នុងប្រទេសចិន ក្នុង ឆ្នាំទី១០ នៃសម័យ យុង-ពីង គ.ស. ៦៧។ ប៉ុន្តែនៅបច្ចុប្បន្ននេះ គេយល់ថា ពុទ្ធគម្ពីរទាំងឡាយ បានចាប់ផ្តើមចូលមកក្នុងប្រទេសចិន ហើយត្រូវបានបក ប្រែនៅរវាង ៨៤៤ ក្រោយមក គឺក្នុងឆ្នាំទី១ នៃសម័យយាន់-ណា ឆ្នាំ១៥១ ក្រោយគ្រិស្តសករាជ ក្នុងរាជ្យព្រះចៅអធិរាជ ហាន ក្នុងសន្តតិវង្សហាន ខាង កើត ជំនាន់ក្រោយ។ ចាប់ពីពេលនោះមក ការខំប្រឹងប្រែងបកប្រែគម្ពីរទៅជា ភាសាចិន បានប្រព្រឹត្តឡើងជាបន្ត។ ក្នុងរយៈពេលជាង១៧០០ឆ្នាំ អត្ថបទ ចំនួន ១៤៤០ បោះចេញជាគម្ពីរ ៥៥៨៦ ក្បាល ត្រូវបានបកប្រែនៅសម័យ នោះ។ ការខិតខំរកវិធីរក្សាទុកគម្ពីរ ដែលបានបកប្រែហើយទាំងនោះ បាន ចាប់ផ្តើមធ្វើឡើង នាំពីក្នុងសម័យសន្តតិវង្ស រឺយ ៣៨៦-៥៣៥ ប៉ុន្តែការ បោះពុម្ព ត្រូវបានចាប់ផ្តើមធ្វើឡើង នៅក្នុងសម័យសន្តតិវង្សសុជ្ជាខាងជើង ឆ្នាំ ១១២៧។ ចាប់ពីពេលនោះមក ស្នាដៃនៃព្រះសង្ឃចិនធំៗទាំងនោះ ត្រូវ បានបញ្ចូលជាបន្ថែមទៅក្នុងពុទ្ធគម្ពីរ ជាហេតុនាំឲ្យគេឈប់ទទួលស្គាល់ សៀវភៅទាំងនេះទុកជា គម្ពីរព្រះត្រៃបិដក។ គឺនៅក្នុងសម័យសន្តតិវង្ស ស៊ីអ៊ី

គ.ស. ៥៨១-៦១៨ ដែលប្រជុំសៀវភៅទាំងនេះ ត្រូវបានឈ្មោះថា «អ៊ីស្ស្យក្យ» ឬ សមូហកម្មពេញលេញនៃសន្តតម្ពិរ។ នៅក្នុងសម័យសន្តតវង្ស តាង គ.ស. ៦១៨-៩០៦ គេបានដាក់ឈ្មោះថាថា «ដៃហ្សូក្យ» ចំពោះសមូហកម្មគម្ពិរ ក្នុងច្បាប់វិន័យ នៃព្រះពុទ្ធសាសនានេះ។

ពុទ្ធសាសនាបានចូលទៅក្នុងប្រទេសទីបេត៍ នៅរវាងគ្រិស្តសករាជទី ៨។ ក្នុងរយៈវេលា ១៥០ឆ្នាំ ចាប់ពីសតវត្សទី ៩ ដល់សតវត្សទី១១ ការខំបក ប្រែគម្ពិរចេះតែប្រព្រឹត្តទៅជាបន្តបន្ទាប់ រហូតដល់ស្ទើរតែគម្ពិរទាំងអស់ ត្រូវ បានបកប្រែជាភាសាទីបេត៍ នៅពេលនោះ។

សរុបទៅ ដោយឃើញថា គម្ពិរទាំងឡាយ មិនត្រឹមតែត្រូវបានបកប្រែ ជាភាសា កូរ៉េ ជប៉ុន សិង្ហបុរី ខ្មែរ ទួរគី និងភាសានៃបូព៌ាប្រទេស ឯទៀតៗ ជាច្រើន តែប៉ុណ្ណោះទេ គម្ពិរទាំងនោះត្រូវបានបកប្រែជាភាសា ឡាតាំង បារាំង អង់គ្លេស អាល្លឺម៉ង់ អ៊ីតាលី ជាបន្ថែមទៀតផងនោះ គេអាច សន្និដ្ឋានដោយប្រាកដប្រជាបានថា សព្វថ្ងៃនេះ ការទទួលប្រសិទ្ធិពរព្រះពុទ្ធ សាសនា ត្រូវបានរីកសព្វសាយ ពាសពេញសកលលោក។

ប៉ុន្តែ បើគិតពីចារណា ដោយយោលទៅតាមលក្ខណៈដំណើរលូតលាស់ និងដំណើរប្រែប្រួលនៃពុទ្ធសាសនា ក្នុងរយៈពេលជាង ២០០០ឆ្នាំ និងដោយ យោលទៅតាមសៀវភៅជាង ១០០០០ក្បាល ដែលបានសរសេរទុកមកនោះ ក៏ឃើញថាពិបាកនឹងដកស្រង់យកន័យពិត អំពីពាក្យសំដីនៃព្រះសក្យមុនី ទោះបីមានគម្ពិរ «ដៃហ្សូក្យ» ដែលប្រជុំគ្រប់គម្ពិរ គ្រប់ច្បាប់វិន័យនៃពុទ្ធសាសនា នេះជាជំនួយផងក៏ដោយ។ ដោយហេតុនេះ ជាការចាំបាច់ត្រូវតែដកស្រង់

យកចំណុចសំខាន់ៗពីគម្ពីរ «ដៃហ្សូក្ស» ដើម្បីធ្វើជាលក្ខណវិនិច្ឆ័យ និងជាមូលហេតុ សម្រាប់ឲ្យបុគ្គលម្នាក់ៗ អាចស្ថាបនាជំនឿសាសនារបស់ខ្លួនផ្ទាល់។

នៅក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនា អាជ្ញាខ្ពស់បំផុតស្ថិតនៅលើពាក្យសំដីទាំងឡាយ ដែលព្រះសក្យមុនី ទ្រង់បានថ្លែងមក។ ប៉ុន្តែ សេចក្តីទូន្មានរបស់ព្រះពុទ្ធត្រូវតែមានការទាក់ទងយ៉ាងជិតស្និទ្ធ ជាមួយនឹងការពិតនៃជីវិតរស់នៅសព្វថ្ងៃ។ បើមិនដូច្នោះទេ សាសនានេះមិនអាចនឹងបញ្ចូលចិត្តមនុស្សលោកឲ្យជឿយ៉ាងស្មោះទៅលើបានទេ។ ដូច្នោះ ដើម្បីឲ្យសិក្ខាបទនេះ អាចបានទៅជាសិក្ខាបទរបស់បុគ្គលគ្រប់គ្នាទាំងអស់ ជាការចាំបាច់ ត្រូវតែសិក្ខាបទនេះមានភាពជាធម្មតា ជាក់លាក់ មានលក្ខណៈជាសមភាពចំពោះមនុស្សទូទៅ គ្រប់ជាន់ថ្នាក់ ហើយជាងនេះទៅទៀត ពាក្យទាំងឡាយត្រូវតែឲ្យបាន ជាក់លាក់ និងជាពាក្យដែលគេប្រើប្រាស់ក្នុងជីវិតជារៀងរាល់ថ្ងៃ។

សៀវភៅនេះបានចងក្រងឡើង ក៏ដោយសារមានការពិចារណាដូចបានពោលមកពីខាងលើនេះ ហើយជាកេរដំណែលនៃមហាគម្ពីរ «ដៃហ្សូក្ស» ដែលមានប្រវត្តិជាង ២៥០០ ឆ្នាំ មកហើយ។ ដោយពិត សេចក្តីអធិប្បាយក្នុងសៀវភៅនេះ មិនអាចទុកជាលេញលេញបានទេ។ ពាក្យសំដីរបស់ព្រះពុទ្ធមានន័យជ្រៅ ឥតទីបំផុត គុណធម៌នៃពាក្យទាំងនោះទូលំទូលាយ ឥតព្រំដែន មិនងាយនឹងដាក់តម្លៃបានទេ។

ប៉ុន្តែ យើងខ្ញុំសង្ឃឹមថា សៀវភៅនេះនឹងបានល្អឡើងៗ ហើយបានត្រឹមត្រូវតាមសេចក្តីពិត ជាលំដាប់តទៅ នៅពេលពិនិត្យកែតម្រូវ និងបោះពុម្ពជាថ្មី ជាបន្ត។ ទៅអនាគត។ នេះហើយ ជាសេចក្តីប្រាថ្នារបស់យើងខ្ញុំ។

ប្រវត្តិសៀវភៅ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ»

សៀវភៅពុទ្ធសាសនានេះ ជាលទ្ធផលនៃការរើសប្រមូល ពិនិត្យឡើងវិញនូវសៀវភៅដើមជប៉ុន «កម្រងអត្ថបទពុទ្ធសាសនាបកប្រែជាថ្មី» ដែលបោះពុម្ពនៅ ខែកក្កដា ឆ្នាំ ១៩២៥ ដោយសមាគមផ្សាយ «សៀវភៅពុទ្ធសាសនា បកប្រែជាថ្មី» ដែលមានព្រះមហាថេរៈ មីអាន-គីហ្ស៊ី ជាអ្នកដឹកនាំសៀវភៅបោះពុម្ពលើកទី១ ជាកាសាជប៉ុននេះ បានចងក្រងឡើងដោយបណ្ឌិត ស៊ីយ៉ិហ្គាគី យ៉ាម៉ាហេ និងបណ្ឌិត ជីហ្ស៊ុន-អាការីម៉ា ព្រមដោយកិច្ចសហប្រតិបត្តិការនៃគ្រូអាចារ្យពុទ្ធសាសនាជប៉ុនជាច្រើនផង ក្នុងរយៈពេល ៥ ឆ្នាំ។

នៅក្នុងសម័យ ស្ស៊ីវ៉ា គ.ស.១៩២៦ «អត្ថបទស្តីអំពីពុទ្ធសាសនា ដែលគេនិយមច្រើន» ត្រូវបានបោះពុម្ពជាកាសាជប៉ុន ដោយសមាគមខាងលើនេះ ហើយត្រូវបានផ្សព្វផ្សាយពាសពេញប្រទេសជប៉ុន។

ក្នុងខែកក្កដា ឆ្នាំ ១៩៣៤ នៅពេលប្រជុំសមាជពុទ្ធិកយុវជននៃភូមិភាគ ប៉ាស៊ីហ្វិកទាំងមូល នៅប្រទេសជប៉ុន សៀវភៅ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» ដែលបកប្រែជាកាសា អង់គ្លេស ពីអត្ថបទស្តីអំពីពុទ្ធសាសនា ដែលបានចែងមកហើយពីខាងលើនេះ ត្រូវបានបោះពុម្ពផ្សាយដោយ សហព័ន្ធពុទ្ធិកយុវជន ប្រទេសជប៉ុនទាំងមូល ដោយមានលោក ហ្គុដ្តារដ៍ (Goddard) ជួយជ្រោមជ្រែងផង ដើម្បីទុកជាទីវត្សកៗ ក្នុងឆ្នាំ ១៩៦២ ដើម្បីវិញកម្រៃខ្លះបន្តិច។

ទី ៧០ នៃការនាំចូលនៃព្រះពុទ្ធសាសនាទៅក្នុងប្រទេស អាមេរិក លោក យ៉េហាន-នីម៉ាតា ដែលជាប្រធានក្រុមហ៊ុន មីស៊ីតូយ៉ូ បានបោះពុម្ពផ្សាយ សៀវភៅ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» នេះ ជាភាសាអង់គ្លេស ម្តងទៀត។

ក្នុងឆ្នាំ ១៩៦៥ នៅពេលលោក នីម៉ាតា បានបង្កើត «មូលនិធិជំរឿន ពុទ្ធសាសនា» នៅទីក្រុងតូក្យូ ការផ្សាយសៀវភៅនេះជាភាសាអង់គ្លេសទៅ ក្នុងពិភពលោកទាំងមូល ត្រូវបានគ្រោងទុកជាសកម្មភាពមួយ របស់មូលនិធិ នេះ។

ដើម្បីសម្រេចគម្រោងការនេះ គណៈកម្មាធិការសើរើពិនិត្យ និងប្រមូល ទុកនូវឯកសារទាក់ទងនឹង «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» ត្រូវបានបង្កើតឡើងក្នុងឆ្នាំ ១៩៦៦។ សមាជិកនៃគណៈកម្មាធិការនេះមាន លោកសាស្ត្រាចារ្យ កាហ្ស៊ី យ៉ូស៊ី-គីណូ លោកសាស្ត្រាចារ្យស៊ីយ៉េ-កាណាអូកា លោកសាស្ត្រាចារ្យ ហ្សេន ណូ-អ៊ីស៊ីហ្គាមី លោកសាស្ត្រាចារ្យ ស៊ីងកូ-សាយ៉េគី លោកសាស្ត្រាចារ្យ កូដូ- ម៉ាតុណាមី លោកសាស្ត្រាចារ្យ សូដុន-បាវ៉ង់ដូ និងលោកសាស្ត្រាចារ្យ តាកេ មី-តាកាសេ។ លោកសាស្ត្រាចារ្យ ហ្វឹមីអូ-ម៉ាស៊ីតានី លោកសាស្ត្រាចារ្យ វ៉ាដែល និងលោកសាស្ត្រាចារ្យ តូស៊ីស៊ី-កេ-ស៊ីមីហ្ស៊ី ក៏បានជួយធ្វើការពិនិត្យ កែតម្រូវនេះដែរ។ ជាលទ្ធផលនៃការពិនិត្យកែតម្រូវនេះ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» ត្រូវបានបោះពុម្ពផ្សាយចេញក្នុងទម្រង់ថ្មីមួយទៀតជាភាសាអង់គ្លេស- ជប៉ុន។

ក្នុងឆ្នាំ ១៩៧២ លោកសាស្ត្រាចារ្យ ស៊ីយ៉េ-ណាកាអូកា លោកសាស្ត្រា- ចារ្យ ហ្សេនណូ-អ៊ីស៊ីហ្គាមី លោកសាស្ត្រាចារ្យ ស្ស៊ីយ៉េ-ហាណាយ៉ាម៉ា លោក

សាស្ត្រាចារ្យ ក្លានស៊ី-តាម្នាក់ និងលោកសាស្ត្រាចារ្យ តាកេមី-តាកាសេ បាន ពិនិត្យឡើងវិញ កែសេចក្តីខុសខ្លះៗ ហើយបោះពុម្ពសាជាថ្មី។

បន្ទាប់មក គណៈកម្មាធិការមួយរួមមាន លោកសាស្ត្រាចារ្យ វីយោតាត ស៊ី ស៊ីអ៊ីវី, តាកេមី តាកាសេ, ហ៊ីរ៉ូស៊ិ តាស៊ីកាវ៉ា, ក្លានស៊ី តាម្នាក់, សូជុន ប៉ាន់ ដូ និងសូយូ ហាណាយ៉ាម៉ា (និពន្ធនាយក) ត្រូវបានបង្កើតឡើង ដើម្បីបំពេញ បន្ថែមអត្ថបទសាសាជប៉ុននៃ **«សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ»** និងបានបោះពុម្ពផ្សាយនៅ ឆ្នាំ១៩៧៣។

ជាថ្មីម្តងទៀត នៅក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៤ គណៈកម្មាធិការមួយរួមមាន លោក សាស្ត្រាចារ្យ កូដូ ម៉ាត្សុណាមិ, សូជុន ប៉ាន់ដូ, ស៊ិនកូ សាយេគិ, ដូយូ តុគុណា ហ្គា, ក្លានស៊ី តាម្នាក់ និង សូយូ ហាណាយ៉ាម៉ា (និពន្ធនាយក) ត្រូវបានបង្កើត ឡើង ដើម្បីបំពេញបន្ថែមអត្ថបទសាសាអង់គ្លេស នៃ **«សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ»** ដែលពួកគេបានធ្វើឡើងដោយមានកិច្ចសហប្រតិបត្តិការជាមួយ លោក វិច- ឆាទដ៍ រ. ស្តេនី។ នោះជាការចងក្រងគ្រប់ផ្សំគ្នា ជាមួយច្បាប់ជាសាសាជប៉ុន (បោះពុម្ពផ្សាយក្នុងឆ្នាំ១៩៧៣) ដែលជាលទ្ធផលនាំទៅដល់ការបោះពុម្ព ផ្សាយ **«សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ»** ច្បាប់សាសាអង់គ្លេស-ជប៉ុន។

នៅឆ្នាំ១៩៧៨ លោកសាស្ត្រាចារ្យ ស៊ីហ្គេអូ កាម៉ាតា និងលោកសាស្ត្រា- ចារ្យ យ៉ាស៊ីអាគិ ណាវ៉ា បានចូលរួមក្នុងគណៈកម្មាធិការ។ នៅឆ្នាំ២០០១ លោក សាស្ត្រាចារ្យ ខេណេត តាណាកា, សូហ្គឹ វ៉ាតាណាបិ, យោស៊ីយ៉ាស៊ី យោណិ ហ្សាវ៉ា និងលោកសាស្ត្រាចារ្យ សេនហ្គាគី ម៉ាយេដា (និពន្ធនាយកស្តីទី) បាន ចូលរួមក្នុងគណៈកម្មាធិការនិពន្ធ។

ក្រោយមក នៅឆ្នាំ២០១៣ សមាគមដើម្បីផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនាបាន
ប្តូរឋានៈរចនាសម្ព័ន្ធចាត់តាំងរបស់ខ្លួនពី «មូលនិធិសហសាជីវកម្ម» មក
ជា «មូលនិធិសហសាជីវកម្មដើម្បីប្រយោជន៍សាធារណៈ» វិញ។

នៅក្នុងពេលផ្លាស់ប្តូរនោះ សមាជិកនៃគណៈកម្មាធិការនិពន្ធរួមមាន៖
លោកសាស្ត្រាចារ្យសេនហ្គាតីម៉ាយេដា (និពន្ធនាយក) លោកសាស្ត្រាចារ្យហៀន
ណូ អ៊ីស៊ីហ្គាមិ, គីយូតាកា គីម៉ូរ៉ា, ខេណេត តាណាកា, ម៉ាគីអូ តាកេម៉ូរ៉ា, យ៉ា
ស៊ុអាតិ ណារ៉ា, ស៊ីហ្ស៊ីកុ យូស៊ីមីហ្ស៊ី, យោស៊ីយ៉ាស៊ី យោណិហ្សាវ៉ានិង លោក
សាស្ត្រាចារ្យ សូហ្គ៊ី វ៉ាតាណាបិ។ គណៈកម្មាធិការនិពន្ធ ប្រជុំរៀងរាល់ឆ្នាំក្នុង
ការខិតខំប្រឹងប្រែងធ្វើយ៉ាងណាឲ្យសៀវភៅ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» បានឆ្លើយ
តបទៅនឹងសេចក្តីត្រូវការនៃសង្គមបច្ចុប្បន្ន។

កក្កដា ២០១២

IV

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
ជីវិតមនុស្សលោក		
ន័យនៃជីវិត.....	7	14
សភាពបច្ចុប្បន្ននៃលោកនេះ.....	153	11
របៀបរស់នៅដោយថ្លៃថ្នូរ.....	362	13
ការគិតខុសអំពីជីវិត.....	73	11
ការយល់ត្រូវអំពីជីវិត.....	69	1
ការរស់នៅដោយមានលំអៀងទៅម្ខាងៗ.....	92	15
ចំពោះអ្នកយល់ច្រឡំ-រឿងល្បើក.....	198	11
ជីវិតមនុស្ស-រឿងល្បើក.....	144	4
បើគេរស់នៅប្រកបដោយសេចក្តីលោកលន់និងតណ្ហា	143	5
តើ មនុស្សជរា មនុស្សឈឺ មនុស្សស្លាប់		
បង្រៀនអំពីអ្វីដែរ-រឿងនិទាន	148	10
ការស្លាប់ ចៀសពុំរួចទេ-រឿងនិទាន.....	150	9
កិច្ចប្រាំប្រការ ដែលគ្មាននរណាម្នាក់អាច		
បំពេញបាន នៅក្នុងលោកនេះ.....	79	3
សេចក្តីពិតប្រាកដនៃប្រការ នៅក្នុងលោកនេះ.....	79	15
ការយល់ច្រឡំ និងការបានត្រាស់ដឹង ទាំងពីរនេះ		
ចេញមកពីចិត្ត.....	80	15

តារាងទំព័រ

ទំព័រ បន្ទាត់

កិច្ច ២០ ប្រការដែលពិបាក តែប្រសើរថ្ងៃថ្ងៃ
សម្រាប់មនុស្សសាមញ្ញបំពេញ..... 209 4

ជំនឿ

ជំនឿជាអគ្គី..... 281 5
 ជំនឿមានសភាពសំខាន់បី..... 283 14
 ជំនឿ ជាបុគ្គលកម្មមួយ..... 285 13
 ជំនឿចេញឲ្យឃើញស្តែងឡើងនៅក្នុងចិត្តស្មោះត្រង់..... 282 15
 ដើម្បីបានយល់សេចក្តីពិត ជាការពិបាក ដូចជាមនុស្សខ្វាក់
 ខំប្រឹងធ្វើពិពណ៌នាអំពីទ្រង់ទ្រាយជំរើងដោយយកដៃស្ទាប
 រឿងល្បើក..... 120 11
 តើសភាពព្រះពុទ្ធស្ថិតនៅកន្លែងណា រឿងនេះត្រូវបាន
 បង្ហាញបញ្ជាក់ដោយសិក្ខាបទពិតប្រាកដនៃព្រះពុទ្ធ
 សាសនា-រឿងល្បើក 124 12
 សភាពព្រះពុទ្ធត្រូវបានលាក់បំបាំងខ្លួន
 ដោយសារតណ្ហា -រឿងល្បើក 118 5
 ការមានមន្ទិលសង្ស័យ ជាឧបសគ្គរាំងរាជំនឿ..... 286 7
 ព្រះពុទ្ធជាបិតានៃលោកទាំងមូល
 សត្វលោក ជាកូនចៅរបស់ព្រះអង្គ..... 60 6
 ប្រាជ្ញារបស់ព្រះពុទ្ធធានាឲ្យឃើញដោយស្រាប់ដូចសមុទ្រ..... 57 13
 ចិត្តរបស់ព្រះពុទ្ធពោរពេញដោយសេចក្តីសន្តោសអាសូរ..... 25 1

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
សេចក្តីសន្តោសអាសូរ របស់ព្រះពុទ្ធ មិនចេះចប់ទេ.....	26	16
ព្រះពុទ្ធខ្លានរូបកាយទេ.....	23	15
ព្រះពុទ្ធច្រង់បានយោនយកកំណើតមានជារូបកាយ ដើម្បីពន្យល់ ព្រះសាសនាដល់សត្វលោក.....	39	15
ព្រះពុទ្ធច្រង់បានយករឿងកើត និងវិនាសទៅវិញនៃរូបកាយ មកបញ្ជាក់ឃើញដើម្បីសត្វលោកជឿ.....	39	15
ព្រះពុទ្ធច្រង់ស្រោចស្រង់សត្វលោកបានចាកផុតពីទុក្ខវេទនា ដោយប្រើឧបាយតាមរឿងល្បីក.....	32	4
-----ដ-----	33	9
ពិភពនៃពន្ធត្រាស់ដឹង.....	366	5
ដើម្បីបានជាអ្នកគោរពតាម ព្រះពុទ្ធ ព្រះធម៌ ព្រះសង្ឃ.....	279	1
របៀបរៀនឲ្យចេះរក្សាច្បាប់វិន័យ ចេះសង្រួមចិត្ត ចេះប្រព្រឹត្តតាមគតិធម៌.....	256	8
ផ្លូវថ្លៃថ្នូរប្រាំបី.....	261	6
ផ្លូវប្រាំមួយ ដើម្បីទៅដល់ត្រើយនាយនៃពន្ធត្រាស់ដឹង.....	263	11
កិច្ចប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវ ៤.....	263	3
ការពិចារណាត្រឹមត្រូវ ៤.....	262	11
កម្លាំង ៥ ដើម្បីបានសម្រេចពន្ធត្រាស់ដឹង.....	263	8
សភាពធំធេងឥតព្រំដែន ៤នៃចិត្ត.....	268	1
បុគ្គលដែលយល់សេចក្តីពិតថ្លៃថ្នូរទាំង៤.....	66	6
ការស្លាប់ និង ការមិនទៀងនៃជីវិត.....	22	5
អ្នកបានសូត្រព្រះនាមព្រះពុទ្ធអមិជានឹងបានទៅកើត		

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
ក្នុងដែនដីបរិសុទ្ធរបស់ព្រះអង្គ	177	13
ចូរណ្តាឲ្យមានពន្លឺដោយខ្លួនឯង ចូរទីពឹងលើខ្លួនឯង	17	16

ការហាត់រៀនបំពេញចិត្ត

ម្នាក់ៗត្រូវចេះយល់រឿងសំខាន់បំផុតរបស់ខ្លួន -រឿងឧបមា	235	7
ចូរប្រយ័ត្ននូវជំហានទីមួយរបស់ខ្លួន.....	208	14
ចូរកុំភ្លេចអ្វីដែលខ្លួនស្វែងរក -រឿងឧបមា	238	5
ដើម្បីបានសម្រេចជោគជ័យក្នុងរឿងទាំងឡាយ គេត្រូវតែមានការអំណត់ និងការលំបាក -រឿងនិទាន	248	9
ចូរលើកទឹកចិត្តរបស់ខ្លួនជានិច្ច ទោះបីជាមានការមិនបាន សម្រេចជាច្រើនដងក៏ដោយ -រឿងនិទាន	271	1
ចូរកុំបណ្តោយឲ្យចិត្តមានការរីករវ ទោះបីនៅក្នុង ស្ថានភាពមិនជាទីគាប់ចិត្ត ក៏ដោយ-រឿងនិទាន.....	193	10
បុគ្គលដែលយល់ ហើយប្រព្រឹត្តតាមផ្លូវប្រសើរឧត្តម ប្រៀបដូចជាបានចូលទៅក្នុងទីដីឆ្នៃ ដោយយក ពន្លឺទៅជាមួយផង	67	10
គេនឹងបានចេះអំពីជីវិតរស់នៅ នៅគ្រប់ទីកន្លែង ដែលគេបានដើរទៅដល់-រឿងនិទាន.....	253	8
មនុស្សលោកប៉ងនឹងដើរទៅតាមទិស ដែលចិត្តរបស់ខ្លួនបញ្ជា	189	11
ចំណុចសំខាន់នៃពុទ្ធាវាទ គឺចេះគ្រប់គ្រងចិត្ត.....	19	14

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
ចូរគ្រប់គ្រងចិត្តរបស់ខ្លួន មុនអ្វីៗទាំងអស់.....	330	1
បើអ្នកគ្រប់គ្រងចិត្តរបស់អ្នកបាន.....	190	1
សភាពផ្សេងៗ នៃចិត្ត - ល្បឿនរឿង.....	184	3
ចិត្តពុំមែនជាអាត្មាអញទេ.....	77	4
ចូរកុំបណ្តោយឲ្យចិត្តដឹកនាំបាន.....	18	4
ចូរជម្នះចិត្តរបស់ខ្លួន.....	20	5
ចូរធ្វើជាម្ចាស់នៃចិត្តរបស់ខ្លួន.....	20	7
អំពើបាបទាំងអស់ចេញពី កាយ មាត់ ចិត្ត.....	138	13
ការទាក់ទងគ្នារវាងចិត្តនឹងពាក្យសំដី.....	195	14
រូបកាយនេះគ្មានអ្វីក្រៅពីរបស់ខ្លួនទេ.....	225	10
រូបកាយនេះពោរពេញទៅដោយ របស់មិន		
បរិសុទ្ធគ្រប់ប្រភេទ.....	204	14
ចូរកុំលោភចំពោះអ្វីៗ ទាំងអស់.....	18	4
ចូររក្សា កាយ វាចា ចិត្ត ឲ្យបានបរិសុទ្ធ.....	192	11
ចូរកុំលំអៀងទៅម្ខាងៗ ចូរកុំខំហួសហេតុ-រឿងនិទាន.....	269	13

ទុក្ខវេទនាឈមនុស្សលោក

ទុក្ខនៃមនុស្សលោកកើតចេញមកអំពីចិត្តមានសេចក្តីជាប់ជំពាក់....	70	16
វិធីការពារទុក្ខ.....	23	1
ការយល់ច្រឡំនិងការល្ងង់ខ្លៅ ជាមាត់ទ្វារ		
ទៅកាន់ពន្លឺត្រាស់ដឹង.....	96	12
វិធីធ្វើឲ្យបានឆ្លងផុតពីទុក្ខ.....	180	1
កាលណាកើតឆ្លើយត្រូវបានលត់ ពន្លឺត្រាស់ដឹងនឹងបានសម្រេច.....	223	6

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
ចំណងជំពូក ជាប្រភពដំបូងនៃអរិយ្យា.....	136	7
ចូរគិតថា ចំណងជំពូកជាពស់វែកពួនក្នុងក្រុមផ្កា.....	136	10
ចូរកុំជំពាក់ចិត្តនឹងផ្ទះដែលឆេះទ្រលោម-រឿងល្បីក32	32	15
តណ្ហា ជាប្រភពនៃអំពើបាប	183	9
លោកនេះ ជាភ្នែងកំពុងឆេះ.....	131	14
នរជនណាសង្វាតចង់បានកេរ្តិ៍ឈ្មោះ និងកិត្តិយស		
គឺយកភ្នែងដុតខ្លួនឯង	185	14
នរជនណាលោកចង់បានទ្រព្យសម្បត្តិគឺបំផ្លាញខ្លួនឯង.....	186	6
លក្ខណៈពិសេស នៃជនជាបណ្ឌិត និងជនពាល.....	210	13
ជនពាលមិនយល់កំហុសរបស់ខ្លួនទេ-រឿងល្បីក.....	221	13
ជនពាលមើលឃើញតែលទ្ធផល ហើយច្រណែន		
នឹងគេឯង -រឿងល្បីក	222	4
ការដែលជនពាលអាចធ្វើកើត-រឿងល្បីក	231	4

ការរស់នៅដាច់រាល់ថ្ងៃ

ចូរធ្វើទាន ហើយបំភ្លេចកិច្ចនោះ.....	265	7
ការធ្វើទានប្រាំពីរយ៉ាង ដោយមិនបាច់មានទ្រព្យ.....	265	15
របៀបធ្វើឲ្យចម្រើនទ្រព្យ-រឿងព្រេង.....	229	2
របៀបបង្កើតសុភមង្គល.....	208	3
ចូរកុំបំភ្លេចសប្បុរសធម៌ ដែលបានទទួល-រឿងព្រេង.....	218	8
ចរិតមនុស្ស	141	13
ក៏ពូកែក្រក់តាមជាប់នរជនណា ដែលប្រាថ្នាការសងសឹក.....	207	4

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
របៀបរំលឹកចិត្តចង់គំនុំ -រឿងព្រេង.....	358	11
ចូរកុំរីករនឹងការនិន្ទានៃអ្នកដទៃ-រឿងព្រេង	190	16
អ្នកពុំមែនរស់ដើម្បីសំពត់អាវ ចំណី-អាហារ ផ្ទះសំបែងទេ.....	319	14
ចំណីអាហារ និងសំលៀកបំពាក់ ពុំមែនសម្រាប់ការហ៊ុហា និងការត្រេកត្រអាលទេ.....	181	11
នៅពេលបរិភោគចំណីអាហារ តើអ្នកត្រូវគិតពីអ្វី	323	15
នៅពេលស្លៀកសំលៀកបំពាក់ តើអ្នកត្រូវគិតពីអ្វី.....	322	13
នៅពេលចូលដេក តើអ្នកត្រូវគិតពីអ្វី.....	324	10
នៅពេលក្តៅ ឬពេលត្រជាក់ តើអ្នកត្រូវគិតពីអ្វី.....	324	1
ក្នុងជីវិតរស់នៅសព្វថ្ងៃ តើអ្នកត្រូវគិតពីអ្វី.....	321	9

សេដ្ឋកិច្ច

របស់ទាំងឡាយត្រូវតែប្រើប្រាស់ឲ្យបានត្រឹមត្រូវ -រឿងព្រេង.....	343	9
គ្មានសម្បត្តិណាដែលជារបស់ផងខ្លួនរហូតទេ.....	342	11
គេមិនត្រូវប្រមូលរបស់ទុកសម្រាប់តែខ្លួនឯងម្នាក់ទេ.....	347	3
វិធីធ្វើឲ្យមានទ្រព្យសម្បត្តិ -រឿងព្រេង.....	229	2

ជីវិតគ្រួសារ

គ្រួសារគឺកន្លែងដែលសមាជិកទាំងឡាយ ទាក់ទងគ្នា ខាងផ្លូវចិត្ត	338	15
រឿង ដែលបំផ្លាញគ្រួសារ.....	331	13

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
របៀបសងគុណមហាធួនដែលមាតាបិតាមានចំពោះបុត្រ.....	338	10
កិច្ចប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវ ដែលបុត្រធីតាត្រូវធ្វើ		
ចំពោះមាតាបិតា.....	332	11
កិច្ចប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវរវាងស្វាមីនិងភរិយា.....	333	16
ស្វាមីភរិយាត្រូវមានជំនឿដូចគ្នា-រឿងព្រេង.....	345	9

ផ្លូវសម្រាប់អ្នកបួសអត់ដីលំដៅខ្ជាប់ខ្ជួន

អ្នកដែលគ្រាន់តែស្លៀកពាក់ជាសង្ឃ ហើយសូត្រគម្ពីរ		
សាស្ត្រា ពុំមែនជាអ្នកបួសឥតទីលំនៅទេ.....	308	15
អ្នកបួសឥតទីលំនៅ ពុំមែនជាអ្នកទទួលមរតកវិហារវត្ត		
និងសម្បត្តិរបស់វត្តអារាមទេ.....	304	1
បុគ្គលលោកលន់មិនអាចបានជាអ្នកបួសពិតប្រាកដទេ	304	9
ជីវិតពិតប្រាកដ ដែលអ្នកបួសត្រូវប្រកប.....	307	4

ជីវិតសមាជិកសហគមន៍ពុទ្ធសាសនិក

ន័យអំពីជីវិតសហគមន៍	351	5
ស្ថានភាពបច្ចុប្បន្ននៃសង្គមក្នុងលោកនេះ.....	153	11
សមាគម ពាប្រភេទ.....	352	11
ជីវិតសហគមន៍ពិតប្រាកដ	353	4
មហាពន្ធដែលបំភ្លឺភាពងងឹត	350	8
ភាពសុខដុមក្នុងការទាក់ទងគ្នារវាងមនុស្សជាតិ.....	354	1
របៀបជួយជំរុញសង្គមឲ្យមានភាពសុខដុម.....	355	9
ឧត្តមគតិនៃពុទ្ធិកសហគមន៍.....	354	7

តារាងទំព័រ

	ទំព័រ	បន្ទាត់
ឧត្តមគតិនៃសង្គមពុទ្ធបរិស័ទ.....	365	10
អ្នកដែលបណ្តាលឲ្យមានការរីករាល់ច្បាប់រៀបរយ នឹងបានដល់នូវក្តីវិនាស-រឿងល្បីក.....	220	4
អ្នកដែលច្រណែននិន្ទា រករឿងឈ្មោះប្រកែកនឹង អ្នកឯទៀត នឹងបានដល់នូវក្តីវិនាស-រឿងល្បីក.....	220	4
ចូរគោរពមនុស្សចាស់-រឿងព្រេង.....	212	1
តើសិស្សនិងគ្រូ ត្រូវប្រព្រឹត្តរវាងគ្នានឹងគ្នារៀបរយ.....	332	4
របៀបចង់មិត្ត.....	334	9
របៀបជ្រើសរើសមិត្តល្អ.....	335	15
របៀបដែលម្ចាស់ និងអ្នកបម្រើ ត្រូវប្រព្រឹត្តរវាងគ្នានឹងគ្នា.....	335	3
អាកប្បកិរិយាចំពោះឧក្រិដ្ឋជន.....	347	14
រឿង ដែលអ្នកបង្រៀនព្រះធម៌ត្រូវយកចិត្តទុកដាក់.....	310	16

អក្ខរាណុក្រមពាក្យសំស្ក្រឹត

អនាគ័ត : ភាពគ្មានអាត្មា

គឺជាចំណុចសំខាន់ជាងគេមួយក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនា។ នៅក្នុងលោកនេះ គ្រប់វត្ថុដែលមាននៅ គ្រប់បុគ្គលដែលកើតឡើង ទីបំផុតទៅ សុទ្ធតែគ្មាន ខ្លឹមសារពិតប្រាកដ។ ដូចពុទ្ធសាសនាបានពោលអះអាង អំពីភាពមិនទៀង ឬអនិច្ចតា នៃវត្ថុទាំងអស់ យ៉ាងនេះបញ្ជាក់បានយ៉ាងងាយថាភាពមិនទៀង នេះមិនអាចនឹងមានខ្លឹមសារអ្វីមួយ ដែលបិតថេរទេ។ អនាគ័ត អាចប្រែបាន ម្យ៉ាងទៀតថា «គ្មានអាត្មន» ។

អនិច្ច : មិនទៀង

គឺជាចំណុចសំខាន់មួយទៀត ក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនា។ គ្រប់វត្ថុដែលមាន នៅគ្រប់បុគ្គលដែលកើតឡើង នៅក្នុងលោកនេះ ប្រែប្រួលជានិច្ច មិននៅ ដដែលរហូតទេ។ វត្ថុទាំងអស់ តែងតែវិនាសទៅវិញ ក្នុងថ្ងៃណាមួយ ជាមិន ខាន។ ការប្រមើលឃើញអនាគតនេះ ជាប្រភពពិតនៃទុក្ខ។ ប៉ុន្តែមិនត្រូវកាត់ យល់នូវសេចក្តីនេះ តាមដោយទស្សនៈទុទិដ្ឋិនិយមតែប៉ុណ្ណោះទេ ព្រោះ ការវិវត្តន៍ ឬការកើតឡើងវិញ ក៏ជាការសម្តែងឲ្យឃើញនូវការប្រែប្រួលជានិច្ច នេះដែរ។

ពោធិសត្វ : អ្នកដែលកំពុងខំប្រឹងបំពេញបារមី ប្រុងនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ

ដើមឡើយ ពាក្យនេះត្រូវបានប្រើចំពោះព្រះគោតមសិទ្ធត្ថ មុនព្រះអង្គ បានសម្រេចពន្លឺត្រាស់ដឹង។ ក្រោយពេលដែលពុទ្ធសាសនាមហាយានបាន កើតឡើង គ្រប់បុគ្គលដែលខំប្រឹងបំពេញបារមី ប្រុងនឹងបានត្រាស់ជាព្រះពុទ្ធ

ត្រូវបានទទួលឈ្មោះនេះ។ ក្រោយមកទៀត អ្នកដែលយកសេចក្តីមេត្តាអាសូរ ជាយាន ដើម្បី ជួយដឹកនាំគេឯទៀតទៅកាន់ភាពព្រះពុទ្ធ ក្នុងពេលដែលខ្លួន ឯងផ្ទាល់ក៏កំពុងខំសង្វាតដែរនោះ ក៏ត្រូវបានឈ្មោះថា ព្រះពោធិសត្វដែរ។ តួយ៉ាង អវលោកិតេស្វរៈ ឬ កូនណុង ក្សិតិភារកៈ ឬ ហ្សីហ្សូ មញ្ញាស្រី ឬ ម៉ុន ហ្សី ជាដើម។

ពុទ្ធ : អ្នកភ្ញាក់រលឹក អ្នកមានពន្លឺត្រាស់ដឹង

ដើមឡើយ ព្រះគោតមសិទ្ធត្ថ ឬសក្យមុនី ទ្រង់បានទទួលព្រះនាមនេះ ក្រោយពេលដែលព្រះអង្គទ្រង់បានសម្រេចពន្លឺត្រាស់ដឹង ក្នុងព្រះជន្ម ៣៥ ព្រះវស្សា គឺប្រមាណជា ២៥០០ ឆ្នាំមុន។ ទោះបីនៅក្នុងគណៈនិកាយណាក៏ ដោយ ឬមានជំនឿផ្សេងទៅខាងណាក៏ដោយ អ្នកកាន់ពុទ្ធសាសនាទាំងឡាយ មានគោលបំណងតែមួយគត់គឺ ប្រាថ្នាឲ្យបានជាព្រះពុទ្ធវាពុទ្ធសាសនាត្រូវ បានបែងចែកជានិកាយជាច្រើន ទៅតាមរបៀប ប្រតិបត្តិផ្សេងៗ គ្នាដើម្បីបាន សម្រេចភាពព្រះពុទ្ធនេះ។ តាមជំនឿពុទ្ធសាសនាមហាយាន ក្រៅពីព្រះសក្យ- មុនី ដែលជាព្រះពុទ្ធក្នុងប្រវត្តិសាស្ត្រនោះ មានព្រះពុទ្ធជានិមិត្តរូបជាច្រើន ដូចជា ព្រះអិមិតាកៈ ឬអិមិជា ព្រះមហាវៃរោចនៈ ឬ ដែនីដី ព្រះវៃសជ្យគ្រូ ឬ យ៉ាគីស៊ី ។ល។ ដែលត្រូវបានគេទុកជា និមិត្តរូបនៃពុទ្ធសាសនា។ នៅប្រទេស ជប៉ុន ដោយយោលទៅតាមជំនឿខាងពុទ្ធសាសនិយម «ហានបរិសុទ្ធ» គឺថា អ្នកដែលបានទៅកើត ក្នុងដែនដីបរិសុទ្ធរបស់ព្រះពុទ្ធអមិជា នឹងបានជាព្រះ ពុទ្ធ គេជឿថា មនុស្សទាំងអស់ ដល់ស្លាប់ទៅ នឹងបានឈ្មោះថា ព្រះពុទ្ធ ជាភាសាជប៉ុនហៅថា «ហុតុកេ»។ ព្រះពុទ្ធជារតនៈមួយ ក្នុងរតនៈទាំងបីនៃ ពុទ្ធសាសនា។

ធម៌ : លទ្ធិពុទ្ធសាសនា

គឺសិក្ខាបទ ដែលព្រះពុទ្ធជាទីគោរពបូជានៃលោក ទ្រង់បានទូន្មានប្រៀន
ប្រដៅ។ សិក្ខាបទនោះ មានចងជាគម្ពីរ ៣ប្រភេទ គឺ: ព្រះសូត្រ ដែលជា
សេចក្តីទូន្មានដែលព្រះពុទ្ធប្រៀនប្រដៅ ផ្ទាល់ព្រះអង្គ ព្រះវិន័យ ដែល
ជាច្បាប់ដែលព្រះពុទ្ធបានបង្កើតទុកមក និងព្រះអភិធម្ម ដែលជាសេចក្តី
អត្តាធិប្បាយវែកញែកនូវព្រះសូត្រនិងព្រះវិន័យ ដែលត្រូវអាចារ្យធំៗ ជំនាន់
ក្រោយមកបានធ្វើ។ ប្រជុំគម្ពីរទាំងបីប្រភេទនេះ ហៅថា ព្រះត្រៃបិដក។
ព្រះធម៌ ជាវត្ថុនៃមួយក្នុងចំណោមវត្ថុនៃទាំងបីនៃពុទ្ធសាសនា។

កម្ម : អំពើ

ន័យដើមនៃពាក្យនេះ គឺ «អំពើ»។ ប៉ុន្តែយោលទៅតាម ទ្រឹស្តីអំពីការ
ទាក់ទងហេតុនិងផល ពាក្យនេះសំដៅទៅលើកម្លាំងសក្តានុកូត មួយបែ
បដែលជាលទ្ធផលនៃអំពើអតីតរបស់យើង។ អំពើនីមួយៗ របស់យើង ផ្តល់
នូវផលអាក្រក់ឬល្អ ជាទីសប្បាយរីករាយ ឬជាទុក្ខ ទៅតាមអំពើនោះ។ អំពើ
ទាំងឡាយ មានឥទ្ធិពលជាខ្លាំងទៅលើអនាគតរបស់ខ្លួនយើង ដែលចាត់ទុក
ថាជាកម្មរបស់មនុស្ស។ គេជឿថា បើអំពើល្អត្រូវបានប្រព្រឹត្តឡើងជាបន្ត
បន្ទាប់ កុសលល្អនឹងត្រូវបានប្រមូលផ្តុំច្រើនឡើងៗ ហើយកម្លាំងផលបុណ្យ
នោះនឹងមានឥទ្ធិពលជាប្រយោជន៍សម្រាប់អនាគតរបស់យើង។ តាមសិក្ខា
បទនេះ មានអំពើបីប្រភេទ គឺ: អំពើនៃកាយ អំពើនៃវាចា និងអំពើនៃចិត្ត។

មហាយាន : យានធំ

នៅក្នុងដំណើរប្រវត្តិសាស្ត្រពុទ្ធសាសនា មានចរន្តសំខាន់បំផុតពីរ គឺ: មហាយាន និងថេរវាទ។ មហាយាន ត្រូវបានរីកសាយ នៅក្នុង ប្រទេស ទីបេ ចិន កូរ៉េ ជប៉ុន ។ល។ ថេរវាទ ត្រូវបានរីកសាយ នៅក្នុង ប្រទេស ភូមា ស្រីលង្កា កម្ពុជា ថៃ ។ល។ យានធំ ទទួលដឹកនាំមនុស្សទាំងអស់ដែលរងទុក្ខនៅក្នុងលោកវិលកើតវិលស្លាប់នេះ ទៅកាន់ភាពត្រាស់ដឹង ដោយមិនប្រកាន់ការវែកញែក។

និព្វាន : សេចក្តីស្ងប់បំផុត

ពាក្យនេះបានន័យថា «រលត់»។ គឺជាសភាព ដែលគ្រប់រឿងពុករលួយ និងគ្រប់តណ្ហានៃមនុស្សលោកត្រូវបានរលត់សូន្យ ដោយសារការហាត់ហ្វឹក ហ្វឺននិងការត្រិះរិះជញ្ជឹងគិតតាមដោយសតិប្រាជ្ញាត្រឹមត្រូវ។ អ្នកដែលបានសម្រេចសភាពនេះ ហៅថា ព្រះពុទ្ធ។ ព្រះគោត្តមសិទ្ធត្ថ ទ្រង់បានសម្រេចសភាពនេះ ហើយបានជាព្រះពុទ្ធ ក្នុងព្រះជន្ម ៣៥ ព្រះវស្សា។ ប៉ុន្តែ ព្រះអង្គ ទ្រង់បានសម្រេចសេចក្តីស្ងប់បំផុត ដល់ទៅពេលព្រះអង្គទ្រង់រលត់ខន្ធឯណោះ ទេ ពីព្រោះគុណវិបត្តិខ្លះ តែងតែមាននៅជាប់នឹងមនុស្សលោក ដរាបណារូបកាយនៅមាននៅឡើយ។

ចាសី :

គឺជាភាសា ដែលគេច្រើនប្រើនៅក្នុងពុទ្ធសាសនាថេរវាទ។ គម្ពីរពុទ្ធសាសនាចាស់ជាងគេ ដែលមានបន្តមកដល់យើសព្វថ្ងៃនេះ ត្រូវបានសរសេរ

ទុកមក ជាភាសានេះឯង។ បាលី ជាគ្រាមភាសាមួយ នៃភាសាសំស្ក្រឹត ហេតុនេះ បាលីនិងសំស្ក្រឹត មិនសូវខុសគ្នាប៉ុន្មានទេ។ ឧទាហរណ៍ដូចជាសំស្ក្រឹតថា ធម៌ បាលីថា ធម្ម សំស្ក្រឹតថា និវាន បាលីថា និព្វាន។

បារមិតា : ឆ្លងទៅត្រើយនាយ

គឺបានទៅដល់ឋានព្រះពុទ្ធ ដោយសារវិធីគោរពប្រតិបត្តិផ្សេងៗ តាមពុទ្ធសាសនា។ ក្នុងចំណោមវិធីគោរពប្រតិបត្តិទាំងនោះមានវិធីប្រតិបត្តិប្រាំមួយ ដែលគេតែងតែយកមកប្រើប្រាស់ ដើម្បីឆ្លងពីពិភពវិលកើតវិលស្លាប់នេះទៅកាន់ឋាននៃពន្លឺត្រាស់ដឹង គឺមាន ទាន១ ធម្មចរិយា១ សេចក្តីអត់ធ្មត់១ សេចក្តីម៉ឺងម៉ាត់១ ការសង្រួមចិត្ត១ ការយល់ត្រូវ ឬសតិប្រាជ្ញា១។ ពិធីបុណ្យ «ហ៊ីហ្គាំង» បានន័យថា ត្រើយនាយ នៅនិទាយរដូវ និងវស្សានរដូវ ដែលជាទំនៀមទម្លាប់ជាតិជប៉ុន ចេញមកពីជំនឿនេះឯង។

ប្រាជ្ញា : ការចេះដឹង

គឺជាបារមិតាមួយ ក្នុងចំណោមបារមិតាទាំងប្រាំមួយ។ គឺជាមុខងារនៃគតិដែលអាចឲ្យបានយល់ឃើញដោយឥតប្រឡំអំពីជីវិត ហើយបានដឹងជាក់អំពីការពិតនិងការមិនពិត។ អ្នកដែលបានសម្រេចការនេះពេញបរិបូណ៌ហៅថា ព្រះពុទ្ធ។ គឺជាការចេះដឹងខ្ពស់បំផុត ភ្ជាប់ផុត ដែលខុសគ្នាពីប្រាជ្ញានៃមនុស្សលោកធម្មតា។

សង្ឃៈ : ពុទ្ធសហគមន៍

នៅក្នុងពុទ្ធសហគមន៍ មានបព្វជិត និងគ្រូហស្ត ទាំងពីរភេទ។ ក្នុងសម័យជាដំបូង សហគមន៍នេះកកើតឡើងដោយអ្នកបួសប្រុសស្រី ដែលគ្មានទីលំនៅខ្ជាប់ខ្ជួន។ ក្នុងនិកាយមហាយាន អ្នកទាំងអស់ដែលស្វែងរកសភាពជាពោធិសត្វ ទាំងបព្វជិតទាំងគ្រូហស្ត រួមផ្សំគ្នាជាសហគមន៍នេះ។ គឺជាវត្តនៈមួយ ក្នុងវត្តនៈទាំងបីនៃពុទ្ធសាសនា។

សំស្រ្តីត :

គឺជាកាសាដើម នៃប្រទេសឥណ្ឌាសម័យបុរាណ។ កាសានេះ នៅក្នុងក្រុមភាសា ឥណ្ឌូ-អឺរ៉ុប។ កាសានេះចែកចេញជា វេទសំស្រ្តីត និងសំស្រ្តីតបុរាណ។ គម្ពីរពុទ្ធសាសនាមហាយានទាំងឡាយ ត្រូវបានសរសេរជាកាសានេះឯង ហើយបែបនិពន្ធនេះហៅថា «ពុទ្ធសំស្រ្តីតលាយ»។

សង្ឃារៈ : ដំណើរអន្តោលទៅមកនៃការវិលកើតវិលស្លាប់

ដំណើរអន្តោលទៅមកមិនឈប់ឈរ នៃការវិលកើតវិលស្លាប់ នៃអតីតកាល នៃបច្ចុប្បន្នកាល នៃអនាគតកាល នៅក្នុងពិភពមិនក្លែង ទាំងប្រាំមួយពោលគឺ នរក បិសាចអត្ថឃ្លាន សត្វធាតុ អសុរា មនុស្សលោក ទេវលោក ទាំងនេះ ហៅថា សង្ឃារ។ ដរាបណាយើងមិនបានសម្រេចពន្លឺត្រាស់ដឹងទេ យើងមិនអាចគេចរួចពីកងវដ្តសង្ឃារនេះទេ។ អ្នកដែលរំដោះខ្លួនរួចពីវដ្តសង្ឃារនេះ ហៅថា ព្រះពុទ្ធ។

សូន្យតា : ភាពទទេ ឥតខ្ចីមសារ

គឺការយល់ឃើញថា វត្ថុទាំងអស់សុទ្ធតែអត់ខ្ចីមសារ មិនបិតថេរ។ គឺជា ចំណុចសំខាន់មួយ ក្នុងពុទ្ធសាសនា។ ដោយហេតុតែអ្វីៗ ទាំងអស់ យោល ទៅតាមការទាក់ទងហេតុនិងផល វត្ថុអស់ទាំងនោះមិនអាចមានអ្វីជាខ្ចីមសារ បិតថេរ សម្រាប់ខ្លួនផ្ទាល់ទេ។ តែក៏មិនត្រូវគិតថា វត្ថុទាំងអស់សុទ្ធតែអត់ខ្ចីម សារ ឬមានខ្ចីមសារ នោះដែរ។ មនុស្សលោកក្តី វត្ថុជាតុដទៀតក្តី សុទ្ធតែត្រូវ បានស្ថិតនៅក្នុងភាពមិនទៀងនេះឯង។ ដូច្នោះ ការយល់ថា យោបល់ណា មួយ ឬសិក្ខាបទណាមួយ ឬមនោគមវិជ្ជាណាមួយ ទុកជាត្រឹមត្រូវឥតល្បឿង ឆ្គង ឆ្គង ជាការមិនទំនងសោះ។ នេះជាគោលការណ៍សំខាន់មួយ ក្នុងគម្ពីរពុទ្ធសាសនាមហាយានស្តីអំពី ប្រាជ្ញា។

សូត្រ : គម្ពីរ

គឺការកត់ត្រាទុកនូវធម្មទេសនារបស់ព្រះពុទ្ធ។ ន័យដើមនៃពាក្យនេះគឺ «ខ្សែ»។ គឺជាសម្រាំងអត្ថបទ ដែលជ្រើសរើសតាមរយៈការស្រាវជ្រាវដ៏ធំធេង ក្នុងសាសនវិទ្យា។ គម្ពីរព្រះសូត្រ ជាគម្ពីរមួយផ្នែកក្នុងប្រជុំគម្ពីរ៣ចំណែក ឬ ព្រះត្រៃបិដក។

ថេរវាទ :

ជាទំនៀមទម្លាប់ដ៏នឿវពុទ្ធសាសនា នៅក្នុងមិកាគខាងត្បូង។ ថេរៈបាន ន័យថា ចាស់បូរណ៍។ នេះជាក្រុមនិកាយសង្ឃចាស់ៗ ដែលកាន់ធម៌ វិន័យ យ៉ាងតឹងរឹង ខុសពីក្រុមសង្ឃខាងមហាយាននៅក្នុងមិកាគខាងជើង ដែលមាន

សេរីភាព និងវឌ្ឍននិយមជាង។ ការខ្វែងយោបល់គ្នា ក្នុងពុទ្ធសហគមន៍នេះ បានកើតមានឡើងយ៉ាងឆាប់រហ័ស ក្នុងប៉ុន្មានសតវត្សក្រោយពីព្រះពុទ្ធ ទ្រង់ សុគតទៅ នៅពេលដែលព្រះមហាទេវៈ ដែលជាព្រះសង្ឃជឿនលឿនបានអន្តោក អន្តោលបកស្រាយដោយសេរីជាងនូវច្បាប់វិន័យពុទ្ធសាសនា ទាំងប្រាំចំពូក។ រឿងនេះបណ្តាលឲ្យមានការបែកបាក់គ្នារវាង ថេរវាទ នឹងមហាសង្ឃិក។ មហាសង្ឃិកនេះ ក្រោយមក បានទៅជាប្រភពនៃនិកាយមហាយាន។

ត្រៃបិដក : ល្អីបី ឬប្រជុំនៃល្អីបី

គឺប្រជុំគម្ពីរព្រះធម៌ ៣ចំណែក គឺ: ព្រះសូត្រ ដែលជាពាក្យទូន្មាន ដែលព្រះពុទ្ធទ្រង់សម្តែងពន្យល់ ព្រះវិន័យ ដែលជាច្បាប់ដែលព្រះពុទ្ធទ្រង់ បញ្ញត្តិ និងព្រះអភិធម្ម ដែលជាបទអត្តាធិប្បាយពន្យល់នូវច្បាប់វិន័យពុទ្ធ- សាសនា។ ក្រោយមកទៀត សៀវភៅពុទ្ធសាសនា ដែលនិពន្ធដោយ ពុទ្ធ- សាសនបណ្ឌិតជំនាញ នៃប្រទេសចិននិងជប៉ុន ក៏ត្រូវបានបញ្ចូលទៅក្នុង ប្រជុំ គម្ពីរនេះដែរ។ -សូមមើលពាក្យ ធម៌-

មូលនិធិជំរឿនព្រះពុទ្ធសាសនា

កាលណាគេនិយាយអំពី មូលនិធិជំរឿនព្រះពុទ្ធសាសនា ឬសមាគម ផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនា ជាចាំបាច់ គេត្រូវតែរំលឹកអំពី អ្នកជំនួញម្នាក់ឈ្មោះ យ៉េហាន-នីម៉ាតា ដែលជាអ្នកបានបង្កើតក្រុមហ៊ុនធ្វើគ្រឿងប្រដាប់វាស់វែង ដោយទៀតទាត់ មួយឈ្មោះ ក្រុមហ៊ុនមិត្តវិទ្យុយ៉ូ ជាង៣០ឆ្នាំ មកហើយ។

លោក នីម៉ាតា បានជឿជាក់ថា ជោគជ័យនៃសហគ្រាស នីមួយៗ សម្រេចទៅលើការស្រុះស្រួលសុខដុមគ្នារវាងឋានសួគ៌ ឋានកណ្តាល និង មនុស្សលោក ហើយភាពល្អឥតខ្ចោះនៃចិត្តមនុស្សលោកនឹងបានសម្រេច លុះណាតែមានកិច្ចសហការស្មើគ្នាជាសមតានៃសតិប្រាជ្ញា សេចក្តីករុណា អាសូរ និងសេចក្តីក្លាហាន។ ដោយមានជំនឿមុតមាំនេះ លោក នីម៉ាតា បាន ខិតខំតាមកម្លាំងដែលអាចធ្វើបាន ដើម្បីធ្វើឲ្យបានរឹតតែប្រសើរនូវបច្ចេកទេស ផលិតកម្ម គ្រឿងប្រដាប់វាស់វែង ហើយនិងដើម្បីការចម្រើនលូតលាស់នៃ មនោគតិមនុស្សលោក។

លោក នីម៉ាតា ជឿជាក់ថា សន្តិភាពសកលលោកអាចកើតឡើងបាន លុះណាតែមនោគតិមនុស្សលោកបានប្រសើរឥតខ្ចោះ ហើយព្រះពុទ្ធសាសនា ជាយានសម្រាប់ដឹកនាំទៅកាន់ទីដៅនេះ។ អាស្រ័យហេតុនេះ ជាង៤០ឆ្នាំមក ហើយ ដែលលោកដឹកនាំក្រុមហ៊ុនផលិតកម្មរបស់លោក លោក នីម៉ាតា បាន ខិតខំយ៉ាងអស់ពីសមត្ថភាព ដើម្បីពង្រីក និងផ្សាយព្រះពុទ្ធសាសនា។

នៅខែ ធ្នូ ឆ្នាំ ១៩៦៦ លោកនីម៉ាតា បានបង្កើតសមាគមផ្សាយ ព្រះពុទ្ធ សាសនាមួយ ដោយថវិកាផ្ទាល់របស់លោក ក្នុងគំនិតជាជំនួយដល់ការខំ

ប្រឹងប្រែងដើម្បីសន្តិភាពសកលលោក។ យ៉ាងនេះហើយដែលមូលនិធិជំរឿន
ព្រះពុទ្ធសាសនា បានចាប់កើតឡើងជាអង្គការសាធារណៈមួយ។

តើត្រូវធ្វើដូចម្តេចទៅ ដើម្បីផ្សាយពុទ្ធសាសនា ឲ្យបានដល់គ្រប់ទិសទី
ដើម្បីឲ្យសត្វលោកទាំងអស់អាចទាញយកប្រយោជន៍ ហើយបានសប្បាយ
រីករាយនឹងពន្លឺព្រះមហាប្រាជ្ញា និងព្រះមហាករុណាអាសូររបស់ព្រះពុទ្ធ នេះ
បាន? នេះជាករណីយកិច្ចរបស់មូលនិធិជំរឿនព្រះពុទ្ធសាសនា ក្នុងការ
ដោះស្រាយបញ្ហានេះដោយក្តី អំណត់ ដែលជាគោលបំណងរបស់អ្នកបង្កើត
មូលនិធិ។

ជាសរុប ការខំខ្លះខ្លាំងយ៉ាងអស់សមត្ថភាពដើម្បីផ្សាយពុទ្ធសាសនានេះ
គឺជាសកម្មភាពដោយសុទ្ធចិត្ត ដែលមូលនិធិជំរឿនព្រះពុទ្ធសាសនា បានធ្វើ។

សៀវភៅ «សិក្ខាបទព្រះពុទ្ធ» នេះ ជាលទ្ធផលនៃការត្រិះរិះជញ្ជឹងគិត
របស់យើងខ្ញុំ ទៅលើប្រវត្តិសាស្ត្រសាសនានៅប្រទេសជប៉ុន ហើយយើងខ្ញុំ
ជឿថា សៀវភៅនេះជាសៀវភៅតែមួយ ដែលបញ្ជាក់បង្ហាញអំពីសាសនា
ព្រះពុទ្ធ ក្នុងន័យពិតប្រាកដតាមជប៉ុននិយម។

សៀវភៅនេះ ចង់ត្រង់ឡើងជាកូនសៀវភៅ អាចដាក់លើតុសរសេរ ឬ
ដាក់ក្នុងហោប៉ៅបាន ជាការងាយស្រួលដកយកមកអានដើម្បីជាជំនួយចិត្ត-
សាស្ត្រ។

មូលនិធិជំរឿនព្រះពុទ្ធសាសនា សូមប្រសិទ្ធិពរ សូមឲ្យសៀវភៅនេះ
បានទៅដល់ក្រុមគ្រួសារដ៏ច្រើនអនេក និងសូមឲ្យអស់លោកអ្នក បានទទួល
ការបោះព្រះព្រះពន្លឺនៃព្រះបរមគ្រូ។